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ÚVODNÍK

Boží milost

Vyjmenovat evangelické svátosti věru není
těžké. Na rozdíl od katolíků, pravoslav-

ných anebo třeba i Církve československé husit-
ské, v jejichž tradici se uznává celkem sedm
svátostí, jsme si – podobně jako jiné protes-
tantské církve – ponechali pouze dvě: křest
a večeři Páně. Ale co to taková svátost vlastně
je? Jedna z rozšířených definic říká, že se jedná
o „viditelný znak neviditelné milosti“. Skrze
něco hmatatelného, člověku známého, smíme
zakusit Boží blízkost. Ve křtu je voda symbolem
toho, že Kristus smývá naše hříchy. Ve večeři
Páně se zrcadlí Kristova vykupitelská oběť i spo-
lečná hostina v nebeském království. Svátost
přitom není pouhý symbol. Patří k ní i aspekt
tajemství,mystéria, zastřenosti.Víme, žepřipři-
jímání svátosti se děje něco, co nás převyšuje,
ale nedokážeme to zachytit.
A pak je tu ještě jeden rozměr, který pova-

žuji za důležitý – společenství.Obě svátosti naší
církve se dějí nejen před Bohem, ale také ve
shromáždění sboru. Společně přijímáme novo-
křtěnce do svého společenství, společně vyzná-
váme své viny a pak stojíme v kruhu kolem jed-
noho stolu. Právě rozměru společenství jsme se
tentokrát rozhodli věnovat víc. Ne však prizma-
tem církevním, ale ekumenickým. Zdá se totiž,
že společné prožívání svátostí je dosud ne zcela
uspokojivě vyřešená a stále palčivá otázkamezi-
církevního dialogu. Situace církví je různorodá.
Některé jsou ekumenickému svátostnému spo-
lečenství otevřenější, jiné rezervovanější.Každá
z nichmá pro svůj přístup dobré důvody, které
nechci marginalizovat a ani tuto praxi diskredi-
tovat. Přesto však považuji za důležité otázku
jednoho křtu a jednoho stolu Páně opakovaně
tematizovat. Vždyť Kristus nás vyzývá k jednotě.
Všichni jsme jeho děti. Neměl by snad každý,
kdo po tom upřímně touží, mít také přístup
k jehomilosti?

Adéla Rozbořilová

3



AKTUÁLNĚ

Pravoslavná církev
Ukrajiny se stane
členem KEK

Řídicí výbor Konference evropských církví
(KEK) vydal kladné rozhodnutí k žádosti

o členství Pravoslavné církve Ukrajiny. Proces
podání žádosti bude v následujících měsících
pokračovat podle dalších kroků, uvedených ve
stanovách KEK.
Řídicí výbor KEK se sešel v Bruselu ve dnech

23. až 25. března. Pravoslavná církev Ukrajiny
podala žádost o členství v organizaci v září loň-
ského roku. Arcibiskup černihivský a nižynský
Jevstratij předložil žádost předsedovi KEK rev.
Christianu Kriegerovi na shromáždění Světové
rady církví v Karlsruhe.

Rozhodnutí řídicího výboru nabude účin-
nosti šest měsíců po oznámení členským
církvím, pokud čtvrtina z nich nepožádá, aby
účinnosti nenabylo. V takovém případě může
řídicí výbor požádat o rozhodnutí valné shro-
máždění. Valné shromáždění může platně
rozhodnout, pokud je přítomna alespoň polo-
vina členů a rozhodnutí o přijetí člena získá
prostou většinu odevzdaných hlasů.

Rozhodnutí valného shromáždění o přijetí
člena jsou konečná a závazná.Mír naUkrajině
patří mezi prioritní úkoly KEK.
Organizace zahájila projekt „Cesty k míru“,

který se zaměřuje naUkrajinu a podporuje spra-
vedlnost, usmíření amír. Evropské církevní spo-
lečenství se tak účastní dialogu s evropskými
institucemi a řeší zásadní politické otázky.
Ekumenická rada církví v ČR, foto: facebook ERC

V čele rakouské
starokatolické církve
bude poprvé v historii
žena

Vikářka Maria Kubinová se stane v Ra-
kouskunovoustarokatolickoubiskupkou.

Rozhodla o tom v sobotu 22. dubna volební
synoda Altkatholische Kirche Österreichs.
Starokatolická církev v Rakousku poprvé

ve své historii zvolila do biskupského úřadu
ženu. Jak společenství v sobotu oznámilo na
Twitteru, mimořádná synoda jmenovala do
čela přibližně 9 000 členů církve psychotera-
peutku Marii Kubinovou. Osmapadesátiletá
žena vystřídá Heinze Lederleitnera (65), který
byl biskupemStarokatolické církve vRakousku
od roku 2016.
„Pro svá vnoučata jsem alelujová babička.“

Touto větou se Maria Kubinová představila
v předvolebním videu k volbě starokatolického
biskupa.
Kandidáty pro tuto funkci byli farář Richard

Gödl (farnost Krems/St. Pölten), vikář Albert
Haunschmidt a vikářka Kubinová z farnosti
Graz. Gödl a Haunschmidt svou kandidaturu
z osobních důvodů stáhli.
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„V naší církvi není díky Bohu vůbec překva-
pivé, že žena se stane knězem nebo může být
i biskup, a myslím, že v 21. století to už není
a nemusí být problém ani uvnitř ani vně církve,“

řekla dosavadní vikářka a budoucí biskupka
Maria Kubin. V současné době tvoří ženy při-
bližně pětinu starokatolického kléru. Česká sta-
rokatolická církev schválilamožnost kněžského
abiskupského svěcení ženna synoděvminulém
roce. Svěcení nové rakouské biskupky je pláno-
váno na sobotu 24. června.

starokatolici.cz, foto: FB Starokatolická církev

v ČR

Při Jom-ha-šoa zaznělo
dalších sto jmen obětí
holocaustu

VTerezíně naLitoměřicku upříležitostiDne
holocaustu a hrdinství zaznělo dalších

100 jmen obětí, které za druhé světové války
zavraždili nacisté. Osud Židů připomněli stu-
denti, kteří zahráli příběhy čtyř rodin z Vyso-
kého Mýta, jež prošly terezínským ghettem.
Modlitbu za mrtvé přednesl vrchní zemský
rabín Karol Sidon.
Vzpomínka na oběti holocaustu ve formě

veřejného čtení jmen se konala letos potřiatři-
cáté, dva roky se jména četla pouze on-line.
Ještě před epidemií covidu se jí účastnili pře-

živší, nyní jsou to jejich potomci. Akci pořádá
PamátníkTerezínvespolupráci sFederací židov-
ských obcí v ČR a Terezínskou iniciativou. Tere-
zínských obětí bylo tolik, že poslední jména
zazní v roce 2340.
Památník chtěl v návaznosti na vystoupení

gymnaziálních studentů vybrat k přečtení
jména obětí právě z Vysokého Mýta. Podle
dostupných informací nikdo z tohoto města
nezahynul přímo v Terezíně. Na půdě magde-
burských kasáren tak zazněla jména lidí, kteří
jeli s vysokomýtskými rodáky v transportu
a v Terezíně zemřeli. Občané Vysokého Mýta
odjížděli z Pardubic transportem do Terezína
na začátku prosince 1942.
Do Terezína zavlekli nacisté kolem 155 000

Židů. Odhaduje se, že v důsledku stresu, hladu
a špatných ubytovacích podmínek zemřelo
v ghettu 35 000 lidí. Většinu ostatních pak na-
cisté zavraždili po transportu ve vyhlazovacích
táborech.

K příležitosti Dne holocaustu a hrdinství
(v hebrejštině Jom ha-šoa ve ha-gvura), který
připomíná povstání ve varšavském ghettu
19. dubna 1943, se letos konalo veřejné čtení ve
24 českýchměstech. Asi 60 000 židovských oby-
vatel se tehdy pokusilo vzdorovat deportacím
do vyhlazovacích táborů. Po několika týdnech
marného boje s organizovanými oddíly SS
aněmecképolicie jich asi 13 000 zahynulo apře-
živší byli deportování dokoncentračního tábora
Treblinka.

ČTK, foto: wikipedia.com
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TÉMA: SVÁTOSTI děkuji za křest
to zvláštní propojení
tebe se mnou
Bože

voda umývá
staré smutné a bolavé
hřích a vinu
i marnou snahu si pomoct sám

voda dává
život a sílu
svěžest začátku jara
naději že si nemusím pomoct
sám

přijímám chleba a víno
tomu co začalo křtem
dává večeře Páně
živé barvy

děkuji Bože
za tvé svátosti
ozařují to nesvaté
dávají chuť žít svatě

modlitba Lenky Ridzoňové,

kresba: Sára Konvalinková



BIBLICKÁ ÚVAHA

Duch svatý může být naším průvodcem
Dát se vést sobectvím znamená smrt, dát se vést Duchem je život
a pokoj. (Ř 8,1–17)

Blíží se Svatodušní svátky. Vánoce a Veliko-
nocemají lidé rádi. Ti, kteří nevěří v Boha,

alespoňocenídnyvolna.AleSvatodušní svátky?
O nichmnozí ani nevědí. A volno? Žádné navíc
není. Jen neděle jako každá jiná a pondělí svato-
dušní je obyčejný pracovní den.
Přesto církev každoročně Svatodušní svátky

slaví. Připomínáme si, žeDuch svatý je a působí
i dnes i mezi námi, s námi. Duch svatý je třetí
osoba Trojice Boží. Osoba, která je nám asi
nejméně pochopitelná a nejméně uchopitelná.
Ale přesto, možná právě proto, nám je v našem
životě nejbližší.
BůhOtec –Stvořitel i jehoSyn JežíšKristus –

Spasitel, námnejen zaslíbili, ale i poslaliDucha,
který nás chce provázet všude a vždy. Ducha,
kterýmůžebýt naší pomocí, útěchou, našímuči-
telem i průvodcem. Jak veliká to je pomoc pro
nás, kteří si nevíme rady se svým životem, kteří
vidíme jen na krátkou vzdálenost před sebe. Ale
i pro nás, kteří si myslíme, že všemu rozumíme.
Nevíme, co nás v životě čeká.
Nevzpomeneme si hned na vše, co nám kdy

Bůh řekl. Nepamatujeme si vše, co jsme sly-
šeli z Božího slova, ze slov svědectví Kristových
svědků. Představte si, že jste přijeli do neznámé
krajiny, ve které jste ještě nikdy nebyli, nic o ní
nevíte a nikdo vás nedoprovází.
Je těžké v takovéto krajině cestovat. Nevíte,

co vás potká, co se dá jíst, a co je jedovaté.
Nevíte, kam vede pěšina, kterou jste se vydali.
Jestli nekončí v propasti či v bažině. Je těžké jít
sám.
Pomůže vám, když si dopředu můžete něco

přečíst. Nebo když dostanete s sebou mapu či
tištěného průvodce, kterýmmůže listovat, doví-
dat se, co je nebezpečné a čemu je třeba se
vyhnout.

A ještě snadnější bude, dostanete-li s sebou
někoho, kdo tuto krajinu zná a kdo vás bude
doprovázet. Pak se z cesty nebezpečné, velmi
obtížné,můžestát cesta siceplnádobrodružství,
ale zároveň bezpečná, která se v krajině neztratí
a dovede vás k cíli.
A podobně to je i s naším životem. Když se

narodíme, nic o životě a o světě nevíme. Potře-
bujeme někoho, kdo se bude o nás starat, kdo
nás bude učit na našem světě žít. Ale nejen to.
I když budeme umět žít, přesto nám bude něco
scházet, protože jsou skutečnosti, kterénáš svět
přesahují, kterým nikdo z lidí plně nerozumí.
Boží slovo, Písmo, je taková příručka, která

může lidem pomoci orientovat se ve světě,
v životě i ve výhledu za smrt, za zemi, za to
lidské, co nás obklopuje. Ale je těžké zůstat
jen s Písmem sám. Mnohému neporozumíme,
stejně tak jako mnohdy nepochopíme různé
návody k použití, které dostáváme v obchodech
s výrobky. Místo aby nám pomohly, často nám
jen zamotají hlavu a stejně si nevíme rady. Pak
hledámeněkoho, kdo by nám to „lidsky“ vysvět-
lil.
Tak nám i Bůh dává nejen své Slovo, ale

i toho, kdo nám je bude vysvětlovat, připomí-
nat. Toho, kdo nás bude životem provázet. Kdo
zná krajinu našeho života. Ví, co je dobré, kam
všechny cesty vedou. Která zkratka je zrádná
a která objížďka vede k cíli. Duch svatý může
být v našem životě průvodce. Budeme-li chtít.
Pozveme-li ho k sobě, na svoji cestu.
A tak slavme letos Svatodušní svátky. S díky,

s vděčností i s prosbou (třeba z písně 585).
„Přijď již, přijď,Duchustvořiteli,Duchusmíření.
Přijď již a proměň svět náš celý v nové stvoření.“

Hana Schusterová
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ROZHOVOR S FOTOGRAFKOU ADÉLOU FIALOVOU

Křest v dospělosti: jako přijatá
odpovědnost
Najednou jsem vešla na cestu, kde jsem věděla, že je mi odpuštěno

S Adélou Fialovou jsme se poznaly
v době, kdy se se svým (tehdy ještě
budoucím) manželem rozhodli pro
svatbu s církevním obřadem. Ani jeden
z nich tehdy nebyl člen ČCE a všude
probíhala už několikátá vlna pandemie.
Rozhovor, který čtete, vznikl dva roky
poté, kdy se společně potkáváme na
bohoslužbách, sborových akcích i přá-
telských setkáních. Adéla studovala
informační technologie a angličtinu na
pedagogické fakultě a následně pra-
covala jako IT odborník v korporátním
prostředí. Dnes se živí jako fotografka
(její práce najdete na:
adelafialova.com). Někdy svou tvář
schovává za objektivem, to když fotí
v zákulisí divadelního festivalu, jindy
sama do světel reflektorů vstupuje
v divadelní roli. S citem pro krásu
zaznamenává důležité životní chvíle;
a váže také květiny.

Adélo, k těmhle pestrým životním rolím
patří od loňské velikonoční doby i to, že
jsi křesťanka a členka sboru ČCE
v Nymburce. Vzpomeneš si na svou první
zkušenost s naší církví? Co ti utkvělo?
Byla jsem tehdy takový duchovní amatér, který
na všechno přicházel sám skrze různé životní
poznatky. Přestože jsem měla víru, prala jsem
se se spoustou předsudků, které jsemměla vůči
církvím. Ta první zkušenost byla ale taková,
že všechny předsudky se velice rychle rozply-
nuly. A já byla najednou schopna svou víru

a všechno s tím související nějak pojmenovat
a uchopit.

A co první zkušenost s bohoslužbami?
Orientovala ses? Bylo něco, co tě
překvapilo?
Měla jsemvelké štěstí v neštěstí. První bohosluž-
by jsem totiž mohla kvůli covidové době poslou-
chat online. Nemusela jsem tak být nervózní
z neznámého prostředí a řešit, že vůbec nevím,
co se kdy říká nebo neříká. Pokud jsem v danou
chvíli něčemu nerozuměla,mohla jsem si o tom
hned leccosnajít na internetu.Myslím, že trvalo
zhruba tři neděle, než jsem pochopila, co čekat.
Nejvíce jsem ale byla hned napoprvé překva-
pena z kázání. Mylně jsem si myslela, že mi
někdobudediktovat, jakmámžít, co se smí, a co
ne.Teďsodstupemčasuse samasoběsměju, jak
moc jsem se pletla. Kázání krásně reflektovalo
nějakou životní situaci, ke které se člověkmohl
snadno vztáhnout. Co bylo ještě zajímavější, že
dodávalo člověku tolik potřebnou naději. Zjiš-
ťovala jsem, že to, co řeším já, moji blízcí nebo
celá společnost, jsou věci, které řešili lidé už
dávno před námi, jen v jiném kontextu. Bylo
to zvláštně ozdravující a povzbuzující. Najed-
nou jsem si nedokázala představit lepší kotvu
v týdnu než právě nedělní bohoslužby.

Vzpomeneš si, kdy tě poprvé napadlo,
že by ses chtěla dát pokřtít? Proč ti to
začalo vrtat hlavou?
Po tom, co jsem dokázala svou víru díky církvi
pojmenovat a všechny věci, ke kterým jsem
v průběhu života došla, mi začaly zapadat do
hlubšího kontextu, mi to připadalo najednou

8



jako samozřejmost. Křest jsem brala jako důle-
žitý milník a zároveň i jako závazek. Podobně
jako když ti dává větší smysl žít vmanželství než
„na hromádce“. Je to přijetí určité odpovědnosti
a zároveň něco, o co se člověk může v různých
chvílích opřít.

Když jsi se začala zajímat o křesťanskou
víru, bylo to pro tebe od začátku se
směřováním ke křtu spojeno, nebo to
spíš byla nejasná možnost, ke které tvé
rozhodnutí postupně dozrálo?
Když jsem začala křesťanskou víru oťukávat,
myšlenka křtu tam ještě úplně nebyla. Myslím,
že jsem ani moc netušila, že je možné dát se
pokřtít až v dospělosti. Úplně nepolíbená jakou-
koliv církví jsem věděla jen o křtu dětí a brala
jsem to tak, že jsem to prostě prošvihla.

Pokud vím, tak ve svém nejbližším
rodinném zázemí praktikující křesťany
nemáš. Jak se ti vlastní rozhodnutí
sdělovalo blízkým? Znala jsi někoho,
kdo byl pokřtěn takhle v dospělosti,
s kým jsi o tom mohla mluvit?
Moc si vážím toho, že mám rodinu, která mě
vždy ve všemneskutečně podporovala. V rodině
opravdu žádný praktikující křesťan není, ale
byla jsem vychována v respektu k věřícím.
Věděla jsem, že s tím mohu naprosto bez pro-
blému přijít. U manžela mám také obrovskou
podporu a pochopení i přes to, že sám věřící
není. Co se týče přátel, tam jsem byla už tro-
chu za ufona. Měla jsem ale ohromné štěstí,
když jsem se rozhodla ke křtu jít, protože stejný
záměr se mnou sdílela ještě kamarádka, s kte-
rou jsme prošly katechezí a měly jsme pak i spo-
lečný křest v Nymburce. Jiná moje kamarádka
se zhruba ve stejný čas rozhodla dát se pokřtít
v katolické církvi. To jsme ale zjistily až když
už jsme obě chodily na katechezi. Zdálo se
mi totiž, že se o tom s kamarádkami vlastně
moc nemluví a nechávala jsem si to spíš pro
sebe. Navzájem jsme se potom hodně podporo-
valy.

Od prvního nápadu ke křtu samotnému
to chvilku trvá. V církvi se dbá na to, že
vztahu víry se učíme, že je k tomu třeba
i zkušenost a průprava, která ani křtem
nekončí. Co pro tebe bylo v době
katechumenátu (přípravy na křest)
významné?
Celé to období bylo pro mě neskutečně obo-
hacující. Každý den jsem se snažila něco pro
svou přípravu udělat. Cestou do práce a z práce
jsem četla knihy o víře, když jsem se šla pro-
běhnout, nasadila jsem si sluchátka a poslou-
chala jsemzajímavé rozhovory s lidmiz různých
církví. Pokud jsem něčemu nerozuměla, studo-
vala jsem to do hloubky z různých zdrojů. Ráda
na to období vzpomínám; křest a příprava ke
křtu promne byly tehdy velká priorita a ostatní
šlo stranou.

Bylo i něco, s čím sis nevěděla rady, co
bylo překážkou? Jak ses s tím srovnala?
Tady se musím trochu pousmát, protože mě
hned napadá, že nejhorší bylo odnaučit se říkat
„ježiši“, dodnes s tím mám ještě trochu pro-
blém. Nicméně, abych zase najela na vážnější
notu, hodně jsem bojovala s pohledem na víru,
který má naše společnost. Měla jsem několik
rozhovorů například s kolegy v práci, když jsem
se snažila vyvrátit nějakou mylnou domněnku
o tom, jak to v církvi chodí, a povětšinou jsem
z tohonevycházela dobře. Zároveň, jak fotím◮

9



svatby, občas si napředsvatební schůzcemusím
vyslechnout slova o potřebě církevního sňatku,
ale bez respektu k víře. Když ti dva říkali, že
„nejsou přece žádní fanatici“, ale chtějí mít
hezký obřad v kostele, tak se to ve mě pralo,
ale usmívala jsem se a raději mlčela. Hodně
mě to ale odrazovalo, protože jsem věděla, že
s tím budumuset takto bojovat třeba i celý život,
budu muset pevně stát za svým rozhodnutím,
těžce je obhajovat, a smířit se s tím, že budu za
divnou holku. Nakonec jsem si ale uvědomila,
že tohle řeší spousta lidí a že je důležité jít dob-
rým příkladem. Teď jsem ráda, když můžu říct,
že jsemkřesťanka, a zároveň přitombořit různé
stereotypy.

Jakou roli v tvé přípravě hrály
bohoslužby?
Z bohoslužeb jsem si samozřejmě odnášela
různéotazníky, které jsemmohlavyřešit v rámci
katecheze. Ale musím zmínit jednu důležitou
věc:Díky bohoslužbám jsemmělamožnost lépe
poznat lidi ze sboruaonimě.Přece jen jsemtam
přišla jakoúplně cizí člověka sotva jsemněkoho
znala.

Co dalšího je pro tvou víru a život
důležité? Co formuje tvoji spiritualitu (tj.
vztah k sobě, k druhým a k Pánu Bohu)?
Kde čerpáš?
Čtu knihy o víře, poslouchám podcasty, zamě-
řenénakřesťanství,mámskýmvše sdílet, účast-
ním se sborových setkání. To nejdůležitější pro
mou spiritualitu jsou ale ještě jiné věci: být
sama sebou a být s Bohem. Ještě předtím, než
jsemvkročila na cestu křesťanství, bylo promne
důležité být nějakou chvíli odpojena od všech
povinností, vnějšíchvlivů, cizíchemocíapotřeb,
názorů a očekávání. Často to vypadá tak, že si
sbalím batoh a sama chodím po horách. Tam
si plně uvědomuju Boží přítomnost, cítím vděč-
nost za každý nádech, tříbím simyšlenky s Boží
pomocí. A pokud se dostanu do nějaké nekom-
fortní situace, učím se důvěře v Boha. Marek
Orko Vácha to vystihl krásně v knizeModlitba

argentinských nocí: „Teprve v naprosté samotě
v horách poutník pochopí, co znamená, že
v něm žijeme, pohybujeme se a jsme, dýcháme
jej, jsme v něm ponořeni a on si nás tvaruje tak
jako prudká voda tělo pstruha, zde se člověk
stává Božím obrazem, tvarovaný prostředím,
onímmilieudivin.Rybu tvaruje voda, tvarptáků
modeluje vzduch a člověka Bůh.“ Nikde jinde
nejsem schopna tohle všechno tak silně prožít
jako právě někde v horách nebo lesích. Vím, že
až do konce života bude má víra plná otazníků
nebo i omylů, že nenímožné dojít do stadia, kdy
bych si řekla, že už všemu rozumím a všechno
vím. Je to nekonečná cesta, která se mi celý
život formuje díky různým životním situacím
a prožitkům a díky lidem, kteří mi do života
přicházejí nebo z něj i odcházejí. Ale rozhodně
bych ráda tu cestu prohlubovala tímto způso-
bem dál.

Často jsem od lidí, kteří se snaží
zorientovat ve víře a nechodí do kostela,
slyšela, že nevědí jak se modlit. Jak jsi
modlitbu objevovala ty? Máš pro to
nějakou radu?
Kdysi mi kamarád říkal, že člověk přemýšlí buď
ve slovech, nebo v obrazech. V tu chvíli jsem
si uvědomila, že já jsem přesně ten typ, co pře-
mýšlí v obrazech. Občas mám problém vyjád-
řit nějakoumyšlenku, protože ji musím popsat
a nemohu to předat třeba zrovna jako na foto-
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grafii. A tak když se modlím, taky to většinou
není ve slovech. Nechávám vše plynout, oteví-
rám srdce. Někdy mi stačí si někde venku sed-
nout na lavičku nebo do trávy a zavřít oči. Po
chvíli cítím, že i když nic v duchu ani nahlas
neříkám, tak komunikuji. Abych ale přece jen
našla i další způsobymodlitby auměla to trochu
víc uchopit, strávila jsem několik dní v Kolín-
ském klášteře na kontemplativních exerciciích,
zaměřených na meditaci a modlitbu, kde jsem
semimo jiné naučila základy ignaciánskémod-
litby examen. To mi hodně pomohlo a určitě
bych to doporučila každému, kdo v tom trochu
tápe.

V souvislosti se křtem se v Bibli mluví
o nové cestě nebo o obléknutí Krista, to
jsou obrazy nového začátku. Jak to
vnímáš ty? Jak se u tebe křesťanská
identita propojila s tou dosavadní?
Velkou roli v tom sehrálo odpuštění, s kterým
jsem dlouho předtím bojovala. Odpouštět dru-
hým jsem uměla, neuměla jsem ale odpustit
sama sobě. Najednou jsem vešla na cestu, kde
jsem věděla, že je mi odpuštěno a že jsemmilo-
vána. Tenhle čistý štít jsem si na tu novou cestu
vzala jako velkou zodpovědnost, a od té doby,
co mohu říct, že jsem křesťanka, tato zodpo-
vědnost ovlivňuje mé úsudky a formuje mou
osobnost.

Když si vzpomeneš na křestní
bohoslužby, co ti z toho obřadu utkvělo?
Co pro tebe bylo důležité?
Radost. Pamatuji si, že kázání se týkalo 1Pt 1,8
„Ač jste ho neviděli, milujete ho; ač ho ani nyní
nevidíte, přec vněhověříte a jásátenevýslovnou,
vznešenou radostí.“ Ta radost v okamžiku křtu
byla neopakovatelná a hodně silná. O to víc, že
byla sdílena spolu s celým sborem. Ještě dlouho
jsem z toho čerpala. Vnímala jsem to podobně
silně jako vstup domanželství.

Je nějaký způsob, jakým si křest aktivně
připomínáš?

Pokaždé když v přírodě vidím nějaký pramen,
potok nebo řeku, nejde mi si na vlastní křest
nevzpomenout. Mám nutkání ponořit do vody
alespoň ruce. Smýt, co tam nepatří, poslat to
po vodě a jít dál ničím neobtěžkána. Nedávno
jsem si ale připomněla křest i trochu oficiálnější
cestou v rámci velikonočních vigilií. I tenhle roz-
hovor mě na pár dní vrátil k mému křtu a jsem
ráda, protože za pár dní to bude rok. Den vítěz-
ství (8. 5.) pro mě tehdy nabyl dalšího velkého
významu. Zřejmě ho oslavím plaváním v jezeře.

Od té doby už jsi viděla i jiné křty, máš
srovnání a taky vzpomínky. Je to
důležité? Když jsi svědkem křtu nebo
připomínky křtu, rezonuje to u tebe
nějak?
Pokaždé když vidím křest dospělého, cítím
velké dojetí a vděčnost, a to nejen kvůli sobě,
ale i proto, že je úžasné vidět, jak se objevuje
v lidech víra. Často z ničeho nic, často u lidí,
u kterých bychom to nečekali. Pokaždé mě to
fascinuje. Je to skvělé pozorovat, jak se víra tak
silně a nečekaně vlije do srdcí.

Křest je neopakovatelný, ale svátost,
která nás k němu znovu vděčně vrací, je
i večeře Páně. Sama jsem v patnácti
letech při první večeři Páně měla dojem,
že je to něco vážného a nevím, co dělat.
Teď ji naopak vnímám jako úplně ◮
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praktické a důležité ukotvení. Je něco,
co se pro tebe takhle proměnilo? Co ti
třeba nebylo blízké, ale teď k tomu už
vztah máš?
Už při poslouchání bohoslužeb z Brna jsem
nerozuměla významu zpěvu. Upřímně mě to
děsilo, možná i trochu otravovalo, protože zpěv
zabírá značnou část bohoslužeb. Když jsem
začala navštěvovat bohoslužby v Nymburce,
moc jsem se zpěvu neúčastnila, protože jsem
měla strach, že zpívám falešně a že tomu nedo-
kážudávat takový význam.Postupemčasu jsem
ale začala přicházet na pozitivní efekt a je to
jedna z věcí, na kterou se těším.Má to hloubku
a sílu.

Když jsem se tě opatrně ptala, jestli
bychom tenhle rozhovor mohly vést,

říkala jsi, že když ses rozhodla dát
pokřtít, měla jsi přání, aby to třeba
někoho inspirovalo. Děje se to?
Před rozhodnutím nechat se pokřtít, když jsem
ještě trochu tápala, byla jsem vděčná za kaž-
dého věřícího mladého člověka, který se nebál
o své víře mluvit. Byla bych ráda, kdyby i třeba
jeden jediný člověk si tento rozhovor rád pře-
četl a našel odhodlání se nechat pokřtít nebo
jakkoliv jinak upevnit svou víru. Takto to totiž
vnímám i já – samotný křest k tomuto upevnění
vede a může sloužit jako inspirace pro různé
životní situace. A někdy k velkým věcem potře-
bujeme někoho potkat nebo si něco přečíst či
poslechnout v ten správný čas.

Jana Hofmanová, foto: archiv respondentky

NOVÝ ŽIVOT

Křest a kmotrovství
V našem křtu dál pokračuje Ježíšův příběh

Současná praxe kmotrovství v ČCE se
potýká s řadou otázek. Není příliš jasné,
jak by kmotři měli svou roli pojímat.
Někdy se očekává, že budou pokřtě-
nému poskytovat podporu v životě
víry. V praxi se tak ovšem děje málo-
kdy. Co s tím? Ponechat kmotrům jen
roli tzv. „svědků křtu“, která se omezuje
na podporu při samotném křestním
obřadu? Anebo se pokusit roli kmo-
trů nově promyslet a „resuscitovat“?
A není krize kmotrovství v ČCE jedním
ze symptomů jiné, mnohem závažnější
krize – totiž upozadění křtu ve zbož-
nosti českobratrských evangelíků?

Chceme-li hovořit o dnešní roli kmotrů, je uži-
tečné ohlédnout se dominulosti, jak se tato role
proměňovala. Ale ještě předtím musíme začít
od toho, o co jde při samotném křtu. Na jeho
význam je totiž role kmotra bytostně navázána.

Viditelné znamení Boží lásky
Jsme tělesné bytosti, a proto je v životě důle-
žité určité věci sdělovat i jinak než slovy: polí-
bit toho, koho miluji, obejmout toho, s kým se
raduji, podat ruku tomu, koho přijímám jako
svéhobratranebo sestru. Podobně i křest vodou
viditelným způsobem sděluje to, co se již po
dvě tisíciletí vyjadřuje slovy evangelia: Bůh tě
vKristu přijal za svého. Tak jako voda odplavuje
staré věci a dává vzejít novému životu, tak ve
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křtu umírá tvé staré lidství a rodí se nové.Křtem
se stáváš součástí velké Boží rodiny.
Slova však k rituálu křtu také nedílně patří.

A to nejen ta, která doprovázejí křestní obřad,
ale i ta, která mu předcházejí a následují po
něm – slova učení. Vzkříšený Kristus vyslal
své učedníky ke všem národům, aby mu zís-
kávali další učedníky, a přitom je křtili a učili
(Mt 28,19). Také líčení života prvních křesťanů
ukazuje úzkou provázanost křtu a učení. Etiop-
skýkřesťannejprvečetlPísmoaposlouchal jeho
výklad, pak byl pokřtěn (Sk 8). Praxe křtu se
protoneobejdebez slovučení, ať už se obojí děje
v jakémkoli pořadí: nejprve učení, pak křest,
jak je tomu u dospělých křtěnců, anebo nejprve
křest, pak učení, jak je tomu v případě křtu
nemluvňat. Víra se totiž rodí ze slyšení.

Křest otevírá nové vidění světa
Křest vyznačuje počátek křesťanova života. Je
jako vstupní branka, po jejímž otevření se před
námi otevírá nový svět, nebo lépe řečeno nově
nasvícený svět. Nové nasvícení našemu světu
neubírá jeho bolesti, trápení a temné stránky,
ale ukazuje, že i přesto zůstává Bohem milo-
vaný,Bůh je námvněmnablízku.Ve svémSynu
nám ukazuje cestu, jak jít životem, nezabloudit,
neztratit se, dojít k dobrému cíli.
Někdy toto „nové vidění“ přijde náhle, jindy

je to dlouhodobý proces, v němž si novou per-
spektivu víry osvojujeme postupně. V každém
případě je důležitá předkřestní příprava i po-
křestní katecheze, kterápomáhávírupromýšlet,
zasazovat do souvislostí, prohlubovat. Obojí
obvykle mívají v ČCE na starosti faráři. Křes-
ťanské vzdělávání a pastorační péče o pokřtěné
však není pouze jejich úkolem.Odpovědnost za
své pokřtěné nese celý sbor. Se zvláštní soustře-
děností a zájmem se na této péči mohou amají
podílet také kmotři.

Kmotr jako ručitel víry
Kmotrovství je součástí staré církevní tradice,
která se v dějinách postupně vyvíjela. Funkce
kmotra vznikla již v prvních staletích církve

v souvislosti se křtem dospělých a jejich pří-
pravou v tzv. katechumenátu. Kmotr byl člen
konkrétního křesťanského společenství, který
se zaručil za to, že katechumen své rozhodnutí
pro křest míní vážně. Pomáhal katechumenovi
při přípravách na křest i při samotném křtu,
jako „duchovní rodič“mu byl nablízku i po křtu.
Když začal převládat křest dětí, z kmotrů

se stali ti, kdo se zaručovali za vedení pokřtě-
ného dítěte k víře. Postupem času v křestní litur-
gii stále více vystupovali na místě rodičů, až
se stali hlavními garanty křesťanské výchovy
dítěte. Dokonce vznikla představa tzv. „duchov-
ního příbuzenství“, podle níž při křtu vzniká
trvalé duchovní pouto mezi kmotrem a křtěn-
cem. Proto byly odmítány sňatky mezi kmo-
trem a kmotřenkou, popř. kmotrou a kmot-
řencem. Toto pravidlo v římskokatolické církvi
platí stále. Prvořadou odpovědnost za křesťan-
skou výchovu dětí však připsal nový křestní
obřad katolické církve z roku 1969 rodičům.
I dnes mají kmotři v katolické církvi důleži-

tou roli. Jejich úkolem je uvádět pokřtěného do
křesťanského života v katolické církvi.Kmotrov-
ství je proto nevyhnutelně vázáno na členství
a aktivní svátostný život v této církvi. Kmotrem
čikmotrouzdemůžebýtpouzepokřtěnýkatolík,
nejméně 16 let starý, biřmovaný, který již při-
jal svaté přijímání a vede život v souladu s vírou.
Nekatolíkmůže vystupovat při křtu v katolické
církvi nikoli jako kmotr, nýbrž pouze jako „svě-
dek křtu“.

Od reformace k dnešku
Reformace praxi kmotrovství do velkémíry pře-
vzala, odmítla však představu „duchovního pří-
buzenství“. Luther kladl důraz na víru kmotrů
při křtu nemluvňat a ohrazoval se proti tomu,
aby kmotrovský vztah byl překážkou pro uza-
vřenímanželství.Zwingli v souvislosti s křesťan-
skou výchovou zdůrazňoval roli rodičů a farářů.
Také Kalvín a jeho stoupenci dávali přednost
tomu, aby hlavními ručiteli křesťanské výchovy
byli rodiče křtěného dítěte. Na pozadí pole-
mik s anabaptisty, kteří odmítali křest dětí, ◮
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vzrostla důležitost kmotrů jako svědků křtu
i jako ručitelů náboženské výchovy dítěte pro
případ úmrtí rodičů.
V době osvícenství se křty nemluvňat přesou-

vají z kostelů do domácností, stávají se z nich
rodinné slavnosti. Církevní charakter postupně
ztrácí také funkce kmotrů. Ze svědka víry a prů-
vodce duchovním životem se stává spíše pat-
ron uvádějící do světa občanské společnosti.
Ve 20. století kmotrovství stále více ztrácí na
významu. Do popředí se dostává vazba kmo-
trů na soukromý život rodiny křtěnce, kmotři
jsou vybíráni z okruhu rodinných příslušníků
a přátel. Role kmotrů se redukuje na jejich pří-
tomnostpři samotnémkřestnímobřadu, čemuž
odpovídá i agendární označení „svědek křtu“.
Jenmálokdy se kmotři podílejí na doprovázení
pokřtěného v životě víry.

Znovu otevřená otázka
Úsilí překonat upozadění křtu na počátku
21. století otázku po významu kmotrů znovu
otevírá. ČCE ve svých řádech pojímá funkci
kmotrů jako možnost, nikoli jako nezbytnost.
Když se nyní pokoušíme o roli kmotrů znovu
přemýšlet, činíme tak z perspektivy toho, jak
podpořit důležitost křtu. Pokud kmotr vezme
svou roli vážně, může napomoci, aby se křest
stal pro křtěného klíčovou událostí jeho života,
která mu otevírá novou a nadějnou perspek-
tivu.
Ve věci kmotrovství platí dnes v ČCE mini-

mální pravidla: „Spolu s tím, kdo je křtěn, či se
zástupci křtěnýchmalých dětí se na vyznáních
i závazcích křtu mohou podílet věřící kmotr
nebo kmotra jako svědkové křtu.“ (Řád sboro-
vého života, čl. 1, § 10). Vše ostatní je v ČCE
ponecháno otevřené. Z pověření 35. synodu
a synodní rady se otázkou kmotrovství při křtu
v ČCE začal v r. 2023 zabývat poradní odbor
teologický, který pro letošní květnový synod při-
pravil stručné vyjádření, jehož ústřední body
představuji níže. Dokument může být podně-
tem k debatě na téma, které bylo v ČCE řadu let
upozaděné.

Kdo může být kmotrem?
Žadatelé o křest vČCEsi vybírají jednoho či dva
kmotry zokruhuvěřícíchpřátel, příbuzenstva či
lidí ze sboru, tak aby byl rozšířen sociální okruh
rodiny. Vhodným kmotrem také může být ten,
kdo žadatele o křest přivedl k víře nebo svým
svědectvím významně přispěl k jeho obrácení.
Důležitým předpokladem je vzájemná důvěra
a ochota kmotrů rozvíjet osobní vztah se křtěn-
cem. Kmotry by neměli být rodiče křtěného
nemluvněte, kteří se stávají garanty jeho křes-
ťanské výchovy již na základě svého přiroze-
ného rodičovství. Pokud žadatelé o křest nemo-
hou nalézt vhodné kmotry, mohou požádat
o pomoc křtícího či staršovstvo příslušného
sboru. Pokud se nepodaří kmotry nalézt, pro-
bíhá křest bez nich.

Jak se kmotr může uplatnit?
Funkce kmotrů se týká zejména čtyř oblastí:
(1) liturgické, (2) katechetické, (3) pastorační
a (4) sborové a církevní socializace. Kmotr
se při křtu podílí na vyznání víry a závaz-
cích. V nových křestních formulářích ČCE
z r. 2022 jsou tyto závazky vyjádřeny různými
způsoby, není předepsána jedna závazná for-
mulace. Z hlediska obsahu závazky vyjadřují
vůli kmotra, že bude pokřtěnému v jeho životě
nablízku, budemu pomáhat na cestě víry svou
radou a příkladem, bude mu pomáhat růst
v křesťanskémspolečenství a také se zaněj bude
modlit. Kmotry je možné zapojit do křestní
bohoslužby také dalšími způsoby, např. biblic-
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kým čtením, přímluvnoumodlitbou, předáním
křestní svíce, krátkým oslovením pokřtěného či
jeho rodiny apod.
Kmotr se dálemůže uplatnit v pokřestní kate-

chetické péči o pokřtěné dítě a napomáhat jeho
vzdělávání v oblasti křesťanské víry. Přitom je
třeba hledat takové způsoby, které respektují
oblast výchovných kompetencí rodičů. Kmotr
může podporovat v dalším pokřestním vzdělá-
vání i dospělého křtěnce a být mu duchovní
inspirací.
Kmotr může pomáhat pokřtěnému v roz-

manitých životních situacích svou blízkostí,
ochotou naslouchat, hovořit s ním, či také prak-
tickou pomocí a podporou při řešení různých
problémů.
Kmotr může aktivně napomáhat pokřtě-

nému, jak dítěti, tak dospělému, vrůstat do
sboru a církve. Také jej může podporovat
v účasti na pravidelných i mimořádných sbo-
rových aktivitách, spojených s připomínáním
křtu.

Hovořit o vzájemných očekáváních
a představách
V současné době se v ČCE často setkáváme
s napětím mezi ideálními představami o roli
kmotrů a běžnou praxí, kterou mnozí vnímají
jako vzdálenou svým ideálům. Co tomu může
pomoci? Pokud je to možné, je vhodné přizvat
kmotra na některé z přípravných setkání křtí-
cího s žadatelem či žadateli o křest. Otevřený
rozhovor o představách, očekáváních a konkrét-
ních možnostech, jak pojmout kmotrovskou
roli, může pomoci sladit očekávání a naplňo-
vání kmotrovské role. Míru aktivního zapojení
kmotra v jednotlivých oblastech lze totiž sotva
předpisovat. Může být rozmanitá v závislosti
na jeho osobnosti, obdarováních, možnostech
a vztazích s křtěncem, stejně jako v závislosti
na ochotě kmotřence a jeho rodiny přijímat
konkrétní podněty a pomoc. Proto je otevřená
komunikace důležitým počátkem úsilí vzít roli
kmotrů opět vážně.

Tabita Landová, foto: Ben Skála

EUCHARISTIE

Přijímání podobojí s ohledem
na jeho dějiny
Večeře Páně jako degustace budoucí blaženosti

Chléb a kalich představují pospolu
eucharistický symbol, a pokud je řeč
o symbolu, znamená to mimo jiné ví-
ceznačnost, a tu se nyní pokusme
v několika tazích načrtnout. Myslet si
o eucharistickém symbolu jen jednu
jedinou vlastnost znamená totiž velmi
malinko. Ale stačí pátrat a rozhlížet se
a smířit se s tím, že do všech koutů ne-
dohlédneme.

Předem bych ale rád podotkl, že eucharistický
symbol vyžaduje zvláštní zacházení, vnímání

i rozumění – ne náhodou kolem něj od pozdní-
ho středověku do raného novověku propukaly
závažné spory.

K základním rysům eucharistické
slavnosti
Nyní stačí, když uvážíme, že se v dobovém čes-
kém reformačním pojetí jednalo o význam svá-
tostný (mystický), týkající se obecenstva (koi-
nonický), a spásný (soterický). Tak se tedy má
v obecenství zakoušet svátost, a tím ochutná-
vat budoucí, a takto již přítomná spása. Pokud
přitom jde o první ze zmíněných významů, ◮
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eucharistie jakožto svátost hmotně symbolizu-
je tajemství. Toto tajemství patří do křesťanské
perspektivy představ o duchovní realitě a je v ní
zosobňováno vzkříšenýmKristem jako tím nej-
vlastnějším subjektem svátosti. Jako tím, kdo
sám sebe vydává a rozdává. Má tak aspekt ži-
vota, smrti a vzkříšení, takže ten, kdo svátost
přijímá, může se na svátostné Kristově přítom-
nosti podílet takový, jaký je.

Zdůrazněme tedy, že svátostí, mystériem, je
celý obřad, v němž se požívání chleba a vína
stává připomínkou (anamnésis) zakládající
události, jíž byla „poslední večeře“. Jako „pro-
středekspásy“(mediumsalutis) jedegustacíbu-
doucíblaženosti–přítomnouzkušenostíbudou-
cí spásy, jak se o tompíše například vEvangeliu
podle Jana 6,54: „Kdo jí mé tělo a pijemou krev,
má život věčný a já ho vzkřísím v poslední den.“
Takto symbolizace, událost symbolu, symbolic-
ká událost dává významzkušenosti a podněcuje
vědomí znovu duchovně přítomnéhoKrista, ko-
lem něhož se shromažďuje společenství (com-
munio) jeho stoupenců. Vzhledem k tomu, co
jsme si zatím řekli, může být zřejmé, že když ně-
kdo posvátnost eucharistie omezil jen na chléb
a kalich, hrozilo to nesnázemi. Jako by Kristus
byl přítomen tak, jak to kdo zařídí.Nebo jako by
svátosti bylo zapotřebí dopomáhat ke svatosti.

Tak tomu bylo třeba tam, kde se začala zdůraz-
ňovat reálná přítomnost Krista v chlebu a vínu.
Dvojí symbol byl původně, počínaje poslední
večeří, považován za připomínku k znovuproží-
vání. Až poté se stal symbolem posvátným.

Vývoj eucharistického symbolu
Tato symbolizacemá dokonce své dějiny, které
si v zájmu přehlednosti a jednoduchosti rozfá-
zujme do šesti základních kroků od samého
počátku do raného novověku. Jednotlivé kroky
ovšem po sobě nenásledují podle přísného po-
řádku, nýbrž se zčásti překrývají. Východiskem,
kterémělo již symbolickou povahu, bylo vlastní
poslední stolování Ježíše a jeho žáků, apoštolů,
na prahu židovských Velikonoc (Mk 14,22–25
par.). První krok symbolizace pak představuje
slavení Ježíšovy památky (srv. 1K 11,23–25),
jak to zavedlaprvnígeneracekřesťanů.Druhým
krokem, který z prvního vyvstal zřejmě plynule,
bylo, že eucharistie dostala jako bohoslužebný
akt charakter svátostné liturgie. Stala se svá-
tostí. Nemohlo zůstat jen u udržování paměti,
protože nyní šlo o uvědomování a vědomé pro-
žívání přítomného Pána.
Další, třetí krok symbolizace spočíval v sou-

stavném promýšlení eucharistického symbolu.
To bylomožné, protože křesťané rozvíjeli teore-
tické myšlení, a to umožňovalo vytvořit vztah
mezi symbolizací a naukou.Myslíme zde zejmé-
na období takzvaných církevních otců – Dio-
nysia Areopagity, Augustina, Cypriána a dal-
ších, kteří měli vliv i na české myšlení na
počátku 15. století. Teprve do období mezi
9. a 16. stoletím spadá vývoj teorie transsub-
stanciace. Důsledkem těchto tendencí byla dal-
ší snaha o promýšlení vztahu k symbolice (např.
se uvažovalo o chlebu a vínu jako prostředcích
reálné Kristovy přítomnosti). Jako zvláštní čtvr-
tý krok dále odlišujme rozvíjení bohoslužebné
symboliky, kterou ve vrcholném středověku za-
čal představovat kult Božího těla a krve.
Výrazně jiným krokem ve vývoji se pak sta-

la revize nebo reforma tradice, která probíhala
od časů pražských reformátorů po středoevrop-
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skou reformaci 16. století. Konečně šestý krok
završil dosavadní vývoj rozvíjením a ustálením
důsledků eucharistické tradice. Tím můžeme
mít na mysli to, jak se právě české kališnické
hnutí začalo zaštiťovat obrazem kalicha a vytvo-
řilo později utrakvistický církevní útvar. Bylo
silně motivováno obnovou původní a ještě ne
zcela dávno praktikované formy podobojí, ale
nedošlo jen k pouhé obnově. Šestý krok byl za-
vršen, když vznikly konfesijní církevní útvary,
opírající se o protestantské konfesijní spisy a na
římské straně o tridentský koncil.

Co z vývoje vyplývá?
Tento vývoj je v zásadě srozumitelný a dovo-
luje nám sledovat cestu od vlastního podnětu

k posvátnému symbolu přesmotivy k jeho rozví-
jení až po vnější důsledky, které se o něj opíraly.
Tentovývojmáovšem, jak tobývá i vmnohaana-
logických případech, už dávno své důsledky ve
zvnějšňování eucharistické slavnosti. To zname-
ná, že se tato slavnost stává formální povinností,
vytrácí se z ní rysy jejího vlastního významu
i vazba zkušenosti jednotlivce na Kristovu pří-
tomnost. Dějinný nástin může k tomu alespoň
poukázat, ale upamatování by bylo jen slabým
podnětemkhlubší zkušenosti. Slabost je patrná
i tam, kde při slavení schází radost ze vzkříšené-
ho Pána.

Jiří Hoblík

O SVÁTOSTI EKUMENICKY

Podoby eucharistické
pohostinnosti
Přístupy k přijímání večeře Páně v mezicírkevním společenství

Otázka společného slavení večeře Páně
provází moderní ekumenické hnutí od
jeho počátků, které jsou spojeny se svě-
tovou misijní konferencí v Edinburghu
v roce 1910. Když se křesťané z dosud
oddělených církví začali více setká-
vat, byli konfrontováni s otázkou, zda
mohou slavit večeři Páně společně,
a pokud ano, za jakých podmínek.

S určitým zjednodušením je možné konstato-
vat, že se v diskusích střetávaly dva protichůdné
postoje. Jeden postoj zastával názor, že sla-
vení večeře Páně je spojeno s plným církevním
společenstvím a je jeho viditelným vyjádřením.
Její slavení v konkrétním společenství je zna-
mení existující jednoty ve víře, modlitbě a spo-
lečném životě. Druhý postoj věřil, že slavení

večeře Páně je nejen znamení jednoty, ale také
Bohem darovaný nástroj, kterým je milost jed-
noty zprostředkována.Obapostoje byly v rámci
ekumenických diskusí považovány za odůvod-
něné, v diskusích se hledala cesta, jak je možné
je v církvích chápat a praktikovat.
Jedním z výsledků jednání světových konfe-

rencí hnutí pro víru a řád v Edinburghu (1937),
v Lundu (1952) a v Lovani (1971) o otázce
společného slavení bylo konstatování, že celou
škálu přístupů jednotlivých církví není možné
vyjádřit jedním slovem (interkomunio), ale je
potřeba několika kategorií, pro které byla dopo-
ručena jednotná terminologie. Pomyslným nej-
nižším stupněm při slavení večeře Páně byl
souhlas s účastí křesťanů z jiných církví, dnes
nejčastěji označovaný jako eucharistickápohos-
tinnost, který se ještě rozlišuje na tři kate- ◮
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gorie: eucharistickápohostinnostomezená, vše-
obecná a vzájemná.

Přijímání v nouzi
Omezená eucharistická pohostinnost znamená,
že účast členů z jiných křesťanských církví na
večeři Páně jemožná jen vurčitých výjimečných
případech, odůvodněných pastoračně nebo si-
tuací nouze. Příkladem tohotopřístupu je praxe
římskokatolickécírkve, kterávurčitýchvýjimeč-
nýchpřípadechumožňuje přijímání eucharistie
nekatolických křesťanů při katolických boho-
službách (nazývanýchmše svatá). Tato praxe je
odůvodněna přesvědčením, že slavení eucharis-
tie resp. spoluúčast při bohoslužbách (commu-
nicatio in sacris) je nejenomvyjádřením jednoty
církve, ale také účastí na prostředcích milosti.
Už dekret o ekumenismu II. vatikánského kon-
cilu z roku 1964 konstatoval, že na základě
těchto dvou skutečností platí dvě zásady: S ohle-
demnadosudneexistující jednotu je spoluúčast
při bohoslužbách většinou zakázána, naopak
s ohledem na snahu o získání milosti je v někte-
rých případech doporučena.
Obecné podmínky stanovil kodex kanonic-

kého práva z roku 1983 (kán. 844) a ekume-
nický direktář z roku 1993, pro situaci v České
republice je mírně upravila Česká biskupská
konference směrnicí s názvem „Společenství ve
svátostech s křesťany jiných církví“ z roku 2002.
Obecným předpokladem k účasti na eucharis-
tii je vážná a naléhavá duchovní potřeba členů
jiných křesťanských církví a splnění čtyř podmí-
nek: 1) dotyčný se nemůže účastnit slavení ve
své církvi; 2) sám o účast požádá; 3) ohledně
svátosti projeví základní znalost katolické víry;
4) je řádně připraven (tj. nenachází se ve stavu
těžkého hříchu).

Vstřícnější přístup?
V praxi je však možné setkat se v římsko-
katolické církví i se vstřícnějším přístupem
a v současnosti probíhá o velkorysejším pří-
stupu poměrně intenzivní diskuse. Tuto dis-
kusi podpořil papež František během návštěvy

luterského sboru v Římě v listopadu 2015,
když v odpovědi na dotaz manželky katolíka
ze smíšenéhomanželství odpověděl: „Ptám se,
je-li společná večeře Páně cílem pouti, anebo
viatikem na cestu.“ Na základě této výzvy
např. německá biskupská konference vydala
v roce 2018 doporučení, aby rozšířeným výkla-
dem stavu duchovní potřeby a nouze umožnila
inekatolickýmkřesťanům,žijícímvesmíšených
manželstvích s katolíky, přijímat eucharistii při
katolických bohoslužbách. Celá řada katolic-
kých teologů už delší dobu požaduje, aby s ohle-
demnadosaženýpokrokvekumenickýchrozho-
vorech byla praxe eucharistické pohostinnosti
výrazně rozšířena.

Pijte z něho všichni
Všeobecnou eucharistickou pohostinnost, tj.
všeobecné pozvání pro členy jiných církví,
praktikuje většina protestantských církví. Na
základě přesvědčení, že ve svátosti večeře Páně
je Kristus hostitelem i darem, tj. přijímá k sobě
hříšné lidi a ve sdíleném chlebu a víně se jim
sám podává, Českobratrská církev evangelická
vyjadřuje všeobecné pozvání ke stolu Páně
v Řádu sborového života (čl. 1, odst. 13) slovy:
„K večeři Páně jsou zváni pokřtění, kteří při-
jímají evangelium Kristovo. Toto pozvání se
vztahuje i na pokřtěné členy jiných křesťan-
ských církví.“
Také Církev bratrská se hlásí k všeobec-

né eucharistické pohostinnosti a s důrazem
na kázeň, typickým pro reformovanou tradici,
žádá vlastní členy i hosty, aby před každým sla-
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vením této svátosti dali do pořádku svůj vztah
s Bohem i s lidmi. Praktická doporučení vydal
teologický odbor Rady Církve bratrské v roce
1984 s názvem „Současné otázky účasti na
svaté večeři Páně“. V něm se pro případy, když
se jedná o účast členů jiných církví při slavení
večeře Páně ve sborech, doporučuje otevřenost.
Vhodné je, když host oznámí svůj úmysl účast-
nit se večeře Páně a s kazatelem či staršími
se domluví ohledně své účasti předem. Odpo-
vědnost za duchovní stav těchto hostů je pone-
chána na nich samotných. Výslovně se konsta-
tuje, že odlišná chápání přítomnosti Kristovy
při večeři Páněbyneměla rozdělovat, neboť tato
skutečnost vždy zůstává určitým tajemstvím.
Pouze je uvedeno, že je třeba se bránit pověreč-
ným amagickým představám.

Bratrská dohoda
O vzájemné eucharistické pohostinnosti se
mluví v případech, když se dvě nebo více církví
dohodnou, že své členy budou k účasti na svém

slavení vzájemně zvát. Klasickým příkladem
takové dohody je Bonnská dohoda mezi staro-
katolíky a anglikány z roku 1931, ve které je
deklarován souhlas s přístupem členů druhého
společenství k účasti na svátostech, aniž by bylo
vyžadováno převzetí všech stanovisek v oblasti
nauky, zbožnosti nebo liturgické praxe.
Kromě eucharistické pohostinnosti existují

i další stupně vyjádření společného slavení,
které už budou uvedeny jen stručně. Patří
sem jednak společné slavení duchovních z více
církví, tzv. koncelebrace, a jednak tzv. interce-
lebrace, když církev umožní duchovnímu z jiné
církve, aby samostatně vysluhoval večeři Páně
v té pro něho jiné církvi. Oba případy jsou v čes-
kém prostředí teoretickymožné v rámci plného
společenství kazatelny a stolu Páně, vyjádře-
ného v Dohodě mezi církvemi Leuenberského
společenství ovzájemnémzastupování vdiaspo-
ře z roku 2000.

Martin Vaňáč, mezititulky redakční, foto:

Zdeněk Poruba

PROLÍNÁNÍ TRADICÍ

Proč křesťané slaví seder?
Radostná hostina vysvobození

Sederová večeře se v mnoha našich
sborech stala novou velikonoční tradicí.
Každý sbor ztvárňuje tuto slavnost do
jisté míry po svém a uplatňuje trochu
odlišné důrazy. Je paradoxní, že seder
znamená „řád“ či „pořádek“, avšak
současná křesťanská praxe tomu moc
neodpovídá: Nemáme po ruce žádnou
závaznou agendu, o kterou bychom se
mohli opřít.

Nevíme ani, jakou měla tato hostina podobu
v Ježíšově době, jakým způsobem do ní Ježíš
zakomponoval ustanovení večeře Páně a jaká
slova přesně pronesl.

Předobraz večeře Páně?
Pro křesťanské slavení sederu je Ježíšova
poslední večeře s jeho učedníky jistě nejvýraz-
nějšímmotivem. Ježíš ale židovské velikonoční
večeři vtiskl nový význam tím, že ji doplnil gesty
a slovy, s jejichžpomocí ji uvedl do souvislosti se
svou nadcházející smrtí. Večeře Páně, připomí-
nající Ježíšovu poslední večeři a zpřítomňující
jeho čin spásy, tak seder a jeho původní obsah
vytlačila. Po dlouhá staletí, prakticky až do
dnešní doby, církev sice věděla o tom, že její
Velikonoce jsou christologickým přeznačením
židovského Pesachu, ale nenacházela žádné
důvody se k těmto kořenům vracet. Proč je tedy
v posledních desetiletích oživuje? ◮
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Křesťanský zájem o Ježíšovu židovskou iden-
titu může být čistě odborný: Abychom jeho
vystoupení lépe porozuměli, neobejdeme se bez
znalosti prostředí, v němž žil, a tradic, z nichž
čerpal nebo vůči kterým se vymezoval. Teo-
logie si ovšem také začala uvědomovat, jak
moc jsme coby křesťané židovské rysy Ježí-
šova života ignorovali a na jeho postavu pohlí-
želi čistě křesťanskýma očima. K novému hle-
dání kontinuitymezi židovstvím a křesťanstvím
nepochybně přispěla sebereflexe křesťanů ve
vztahu k jejich židovským bratrům a sestrám
v důsledku holocaustu. Mimo jiné už nemohlo
dál obstát stokrát omílané klišé, že církev židov-
ství v dějinách spásy nahradila. Tím se také
znovuotevřela staráotázka, jaké židovskédědic-
tví v sobě neseme a jak s nímnakládáme.Nahra-
dily křesťanské Velikonoce židovský Pesach?
Anebo je to trochu složitější?

Na návštěvě v židovské tradici
Nadšení z křesťanského objevování a prožívání
sederové večeře ale poněkud utlumují kritické
hlasy, které tuto praxi označují za přisvojování,
ne-li rovnouodcizení tradice, která námnepatří
a snížprotonemámeprávovolněnakládat.Zda-
leka ne všichni Židé vítají křesťanský seder jako
signál pozitivního zájmu o židovství a snahu
mu hlouběji porozumět. Vnímají ho často jako
pouhé imitování či falšování–zejména je-li jeho
průběhpozměněnadoplněnokřesťansképrvky.
Výrazem neúcty k jinému náboženství nemusí
být jen jeho odmítání a odsuzování, ale také
snaha si je přivlastnit a přizpůsobit, a tím mu
vlastně vzít jeho jinakost a specifičnost. Neměli

bychom respektovat, že seder jednoduše není
náš a že horlivé křesťanské objímání tohoto ri-
tuálu může být Židy samotnými pokládáno za
bezohledné a zraňující?
Tyto námitky je jistě nutné vzít vážně. Sou-

časně ale nelze popřít, že křesťanství vyrostlo
z židovství a již od svého počátku přejalo řadu
prvků dosavadní tradice – počínaje svatým Pís-
mem přesmnohé teologické obsahy (například
naukuo stvoření) a konče liturgickými formami.
Jestliže ale křesťanství a judaismus považujeme
za stejně legitimní a stejné úcty hodné pokra-
čovatele Izraele, pak se musíme nějak vyrov-
nat také s faktem, že tentýž prvek tradice se
objevuje v obou náboženstvích, avšak pokaždé
v jiném kontextu a s poněkud jiným významem.
Sederovou večeři proto můžeme zařadit mezi
tyto společné prvky a současně respektovat, že
v židovském prostředí je pojímána odlišně.

Slavnost ducha i těla
Díky slavení sederumůžeme jak v křesťanských
Velikonocích, tak i ve večeři Páně najít významy,
kterých si obvykle nevšimneme. Seder je hos-
tina radostná, protože ji slaví vysvobození lidé.
Tento prvek radosti někdy naší večeři Páně
chybí, protože si při ní připomínáme Kristovo
utrpení.Neměli bychomvšak zapomínat, že tak
jako Bůh vyvedl Izraelce z Egypta na cestu ke
svobodě, tak vKristu osvobozuje taky nás – a to
je důvod k radosti. Myslím, že od svých židov-
ských přátel se máme učit právě ono radostné
společné slavení, zahrnující dospělé i děti, tělo
i duši, rozum i emoce, všechny smysly. Ostatně
seder nám připomíná, že Bohem darovaná svo-
boda není jen vnitřní stav duše, ale skutečně
zlomení okovů, konec útlaku a pronásledování,
konec vlády silnějších nad slabými. Popularita
sederu svědčí o tom, že v křesťanskémprostředí
je hlad po slavnostech, kterémají sice duchovní
náplň, ale jsou prožívány celostně. Kdy jindy
než při největšímkřesťanském svátku by takové
slavení mělomít svémísto?

Ondřej Kolář, mezititulky redakční,

foto: pexels.com
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OTÁZKA NA TĚLO

OTÁZKA NA TĚLO

Co je vám (kromě svátostí) svaté a proč?

Písmo, tradice, liturgie, plné ticho meditace,
krása přírody, umění a především vztahy, které
předou život a odrážejí Boží svatost, dobro,
vztahy, které utvářejí společenství, v rodině,
v církvi, mezi přáteli, tam, kde si lidé, kteří se
neznají, jsou schopni pomoci. A někdy se něco
z těch dobrých vztahů obtiskne i v místech –
pamatuji si třeba jezuitské misie v Argentině,
které přes 100 let fungovaly jako ochrana před
otroctvím a všichni se v nich podíleli na práci,
na kultu a na umění.

Ivana Noble, teoložka

Svatý je Hospodin, Král králů a Pán pánů –
od věků do věků. On je nezmanipulovatelný –
na rozdíl od toho, co je pouze lidské. On je
skála. Svatý by měl být člověku mravní základ,
který z Hospodina vyzařuje. Promě je celoživot-
ním úkolem se tomuto přibližovat. Je to někdy
nelehký zápas, jsme ještě stále na cestě k cíli.

Hayato Okamura, poslanec Parlamentu ČR

Nejvíc mi záleží na tom, abych ve svém životě
dokázal zaslechnout, co říká Bůh, abych nejed-
nal podle vlastní vůle, ale aby skrzemne jednal
on, živý amilující.Když sepod vlivem této výzvy
dívámdosvéhoživota a vidím,kolik vztahových
dluhů mám vůči svému okolí, volám společně
s apoštolem Pavlem „bídný já člověk“ a uvědo-
muji si svoji plnou závislost naBožímilosti. A ta
mi je skutečně svatá jako Bůh sám!

Pavel Zvolánek, kaplan ve věznici Valdice

Ve své Bibli mimo jiné čtu, že Bůh je svatý amy
máme být svatí jako je on. A tak se snažím svaté

vnímat v tomto kontextu. Znamená to promne
něco odděleného, svým způsobem nedotknutel-
ného, něco, comámrespektovat, před čímmám
mít úctu. Svatý je pro mne tedy primárně Bůh,
a proto je vmémživotě nejvyšší autoritou, které
se snažím podřídit svoje jednání a konání.
Renáta Michálková, ředitelka Vyšší odborné školy

sociálně právní EA Brno

Někdy si říkám, že to vypadá, že pro mě není
svaté nic. Jako svaté nevnímám pozlacené kali-
chyvevitríněanikostelyanipísně. Jsou tourčitě
důležité prvky církevního prostředí, ale promě
jsou to kulisy. Svatá je promě upřímně žitá spi-
ritualita. Víra, která Boha nechcemanipulovat.
Svaté je pro mě ticho, když se snažím sebe uti-
šit, abych lépe slyšel. Svatá je proměmodlitba
stromu, který vypíná své větve k nebi. Svatý je
promě čas, kdymi leží kocour na klíně.

Karel Müller, farář a člen Pastoral Brothers

Posvátné umění v nesvaté době. Tak se jme-
novala výstava, kterou jsem navštívila. Kde
jinde přemýšlet o tom, co (mi) je a není svaté?
Exponáty mě uchvacovaly drsnou i pravdivou
krásou zachycující posvátné. Konec velkého
výstavního prostoru tvořilo pódium.Na schůd-
cích směrem k němu seděla maminka a konej-
šila v náručí nemluvně. Nakonec ho přivinula
k prsu – pár potáhnutí a pláč se proměnil v klid.
Projelo tomnou jako blesk. Co jiného než život,
ve kterém je otisk Boží, vnímat jako svaté?

Lucie Endlicherová, redaktorka rádia TWR

ARo
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NÁSTĚNKA

SYNODNÍ RADA

Ze zasedání synodní rady 4. 4. a 18. 4.
vybíráme:

Lidé
• SR potvrdila volby farářů: Lukáše Klímy
v Litomyšli, Blaženy Kohoutové ve
Dvakačovicích, Jaroslavy Michnové
za seniorátní farářku Východomorav-
ského seniorátu, Marty Sedláčkové ve
Znojmě, Libora Chaloupky v Bučině,
Jana Keřkovského v Jihlavě, Daniela
Matějky ml. v Moravči, Davida Neči-
la v Českých Budějovicích, Miroslava
Pfanna v Libiši, Zdeňka Šorma v Pra-
ze 2-Vinohradech, Marty Zemánkové
v Libici nad Cidlinou a ve Velenicích
a dočasné povolání Jiřího Šimsy za se-
niorátního faráře Brněnského seniorátu.

• SR vyslala Daniela Blažka k ducho-
venské službě ve věznici v Břeclavi,
Radima Žárského k duchovenské služ-
bě v Diakonii ČCE a Marka Lukáška do
kaplanské služby v nemocnici v Čes-
kém Brodě.

• SR jmenovala na základě voleb prove-
dených celocírkevní poradou zástupců
seniorátních mládeží do celocírkevní-
ho odboru mládeže (COM): Dominika
Bláhu, Matěje Boučka, Jonatana Hudce,
Martu Chovancovou, Jana Lavického,
Barboru Litomiskou, Petru Náhlovskou,
Martina Sabo, Jakuba Trusinu a tyto
náhradníky: Carolinu García, A. M. La-
páčkovou, Martu Židkovou a Alžbětu
Hatajovou. Funkční období nově zvo-
leného COM začíná 19. 6. 2023 a končí
30. 6. 2025. SR zároveň vyjádřila vděč-

nost končícím členům dosavadního
COM za jejich službu.

• SR vzala na vědomí návrh shromáždě-
ní Diakonie ČCE na členy a náhradníky
dozorčí rady Diakonie ČCE. Dle Řádu
diakonické práce (čl. 14 písm. B odst. 2)
zvolila dozorčí radu Diakonie ČCE na
období 6/2023–5/2027 v tomto slože-
ní: Eva Grollová, Vladimír Kopecký, Joel
Ruml, Ondřej Titěra, Vladimír Zikmund,
Marta Doubravová, Michal Vogl, Zlata
Čajanová a náhradníky v pořadí: Marta
Zemánková, David Michal, Marek Bár-
ta, Daniel Chalupecký. Členkou dozorčí
rady Diakonie za SR zůstává Jana Ša-
rounová.

• SR navrhla synodu ČCE kromě dříve
nominovaných delegátů na Leuenber-
ský synod 2023 také nominaci Karla
Pacovského.

• SR udělila Alexandře Jacobea dlouho-
dobé studijní volno v období od 8. 7.
do 8. 10. 2023.

• SR vzhledem ke snížení počtu účastní-
ků vikariátu 2023/2024 pověřila komisi
pro vikariát a jáhenskou praxi, aby vy-
pracovala alternativní podobu tohoto
ročníku vikariátu a jáhenské praxe.

• SR schválila uznávání seminářů pro
pastorační pracovníky, které pořádá ko-
mise pro péči o pastorační pracovníky,
jako součást celoživotního vzdělávání.

• SR se zabývala supervizí duchoven-
ských zaměstnanců církve a navrhla
změny v supervizním programu ČCE,
o kterých bude jednat i nadcházejí-
cí zasedání synodu ČCE. SR zároveň
jmenovala Filipa Šimonovského koordi-
nátorem supervize v ČCE.

22



Aktivity
• SR souhlasila s poskytnutím příspěvku
pro Asociaci nemocničních kaplanů na
činnost pro rok 2023 ve výši 17 200 Kč.

• SR se podrobně zabývala přípravou
1. zasedání 36. synodu ČCE. Vzala na
vědomí stav příprav podkladů, schvá-
lila hotové tisky a uložila ÚCK zajistit
dokončení chybějících tisků.

• SR schválila návrh úprav Řádu pastýř-
ské služby, které vzešly od zástupců
pastýřských rad, a úpravu Řádu pro
kazatele, týkající se vzdělávání výpo-
mocných kazatelů dle usnesení synodu
z r. 2022, a postoupila oba návrhy
1. zasedání 36. synodu. SR vyjádřila
vděčnost poradnímu odboru organizač-
nímu a právnímu za přípravu a pověřila
ÚCK, aby připravila návrh směrnice
ohledně organizace a průběhu vzdělá-
vacího kurzu pro výpomocné kazatele.

• SR se zabývala zprávami z jednání se-
niorátních výborů a z vizitací ve farních
sborech a vzala je na vědomí.

• SR vzala na vědomí výsledky dár-
covské konference Kulatý stůl 2023
a vyjádřila vděčnost všem pracovníkům
ÚCK, kteří se podíleli na její přípravě
a realizaci.

• SR vzala na vědomí zprávu Jakuba
Helebranta z konzultace Společen-
ství evangelických církví v Evropě
(GEKE) k tématu „gender a sexualita“,
která se konala na konci února 2023
v Drážďanech a jejím výsledkem byl do-
kument There is no male and female,
pojednávající z teologického hlediska
o sexualitě, genderu, sexuálním nási-
lí, manželství a rodině. SR postoupila
zprávu i podněty J. Helebranta k další-
mu využití zainteresovaným osobám
a poradním odborům a komisím.

• SR schválila směrnici o zásadách komu-
nikace v církvi.

• SR vzala na vědomí zápis ze schůze ko-
mise pro reformu správy církve, která
se konala v závěru března 2023.

• SR uložila ÚCK zajistit kromě dotisku
také vydání e-knihy Jak se dělá farář,
její zveřejnění na webu a rozeslání do
farních sborů.

• SR uložila ÚCK zajistit cenovou nabíd-
ku zpracování nové varianty taláru
podle návrhu B. Horákové jako alterna-
tivy ke stávajícím liturgickým oděvům
církve.

• SR se zabývala setkáním se zástupci
seniorátních výborů, které se konalo
v závěru dubna 2023 v Herlíkovicích.

Hospodářské věci
• SR souhlasila s účetním odpisem
nedobytné pohledávky vůči Maryně Ko-
lesnyk ve výši 480600 Kč a s účetním
odpisem pohledávky vůči Vladimíru
Prokopovi ve výši 1 432566 Kč.

• SR na základě doporučení správní rady
Personálního fondu schválila žádost
sboru v České Lípě o podporu ze so-
lidárních prostředků pro rok 2023 ve
výši 80000 Kč.

• SR schválila pilotní projekt zapojení
ČCE do zaměstnaneckého benefitu
Multisport.

• SR realizovala poptávkové řízení na
změnu pojišťovacího makléře sborů,
vzala jeho výsledek na vědomí a sou-
hlasila s pokračováním spolupráce
s firmou Respect a. s.

Hof

KAZATELSKÁ MÍSTA

FS Krouna hledá kazatele
Sborové společenství v Krouně hledá ka-
zatele pro práci na celý úvazek. Sbor má
400 členů všech generací. Vedle Krouny
se bohoslužby konají v nedalekých ◮
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kazatelských stanicích Skuteč a Svra-
touch. Pro vysočinské prostředí je
typická tradiční zbožnost, nechybí
však otevřenost vůči novým podnětům.
Zdárně probíhá spolupráce s místní sa-
mosprávou. Farářské rodině je k dispozici
prostorný byt v Krouně, v níž se nachází
školka a devítiletá škola. Sbor spravuje
nově zvolené desetičlenné staršovstvo.
Hospodářsky sbor zvládá bez potíží po-
krývat veškeré potřebné výdaje, všechny
nemovitosti jsou v solidním stavu. Členo-
vé sboru se těší na obnovu sborového
života a vděčně přijmou jak zkušeného,
tak i začínajícího kazatele.
Kontakt: f. Jiří Tengler,
jiri.tengler@evangnet.cz

POZVÁNKA

Blíží se Noc kostelů
Jako každoročně i letos připravujeme
Noc kostelů ve sborech a farnostech
církví přidružených a sdružených v Eku-
menické radě církví ČR. Konat se bude
v pátek 2. června 2023.
Noc kostelů je:
• pozvánka pro všechny lidí dobré vůle
ke společnému setkání a k objevování
krásy křesťanských výtvarných a archi-
tektonických pokladů,

• projev kreativity a důvěry v život
u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale
i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se
podělit o svou víru, o svůj život a svoje
osobní obdarování a dovednosti,

• nabídka zakotvené křesťanské spirituali-
ty, modlitby a služby potřebným,

• znamení živé spolupráce křesťanských
církví (ekumenismus), která zaceluje
rány vzniklé v minulých staletích.

Chceme vás povzbudit, abyste se opět
(případně poprvé) přidali, otevřeli svůj
kostel či modlitebnu, připravili třeba i jen

malý program a využili této příležitos-
ti k oslovení veřejnosti, pro kterou je to
leckdy první příležitost k setkání s křes-
ťanstvím.
Přihlašování je zahájeno, hlaste se prosím
na www.nockostelu.cz/prihlaskakostely,
najdete zde také kontakty na koordiná-
tory v jednotlivých diecézích, od nichž
dostanete další informace.
Budeme vděčni za zprávy, jak se na Noc
kostelů u vás chystáte a zda a jak se po-
dařila.

PRACOVNÍ POZICE

Výběrové řízení na místo docenta na
ETF UK
Děkan Evangelické teologické fakulty
Univerzity Karlovy v Praze vypisuje výbě-
rové řízení na obsazení místa docenta
na katedře Starého zákona. Jedná se
o místo se smlouvou na dobu neurči-
tou, s mzdovým zařazením AP3 podle
vnitřního mzdového předpisu Univerzity
Karlovy. Předpokládaný nástup 1. červen-
ce 2023.
Požadavky:
1. univerzitní teologické vzdělání
2. úspěšně završené habilitační řízení
v oboru teologie
3. aktivní publikační činnost v oboru
starozákonní biblistiky na mezinárodní
úrovni
4. praxe ve výuce starozákonní biblistiky
5. výborná znalost anglického jazyka
(schopnost vést výuku v angličtině).
Písemné přihlášky se strukturovaným
profesním životopisem, s doklady o vzdě-
lání a kvalifikaci, s přehledem vědecké
a publikační činnosti a s písemným sou-
hlasem s využitím osobních údajů pro
účely výběrového řízení (dle zákona
č. 101/2000 Sb. o ochraně osobních úda-
jů) zasílejte na adresu: UK ETF, Černá 9,
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11000 Praha 1, a to nejpozději do 31. květ-
na 2023.

Výběrové řízení na místo odborného
asistenta na ETF UK
Děkan Evangelické teologické fakulty
Univerzity Karlovy vypisuje výběrové
řízení na obsazení místa odborného asi-
stenta na katedře Nového zákona. Jedná
se o místo se smlouvou na dobu urči-
tou, s mzdovým zařazením AP2 podle
vnitřního mzdového předpisu Univerzity
Karlovy. Předpokládaný nástup 1. červen-
ce 2023.
Požadavky:
1. univerzitní teologické vzdělání
2. doktorát (Ph.D. nebo ekvivalent) na
základě práce z biblistiky
3. aktivní publikační činnost v oboru
novozákonní biblistiky na mezinárodní
úrovni
4. praxe ve výuce novozákonní biblistiky
5. výborná znalost anglického jazyka
(schopnost vést výuku v angličtině).
Písemné přihlášky se strukturovaným
profesním životopisem, s doklady o vzdě-
lání a kvalifikaci, s přehledem vědecké
a publikační činnosti a s písemným sou-
hlasem s využitím osobních údajů pro
účely výběrového řízení (dle zákona
č. 101/2000 Sb. o ochraně osobních úda-
jů) zasílejte na adresu: UK ETF, Černá 9,
11000 Praha 1, a to nejpozději do 31. květ-
na 2023.

INZERCE

Misijní projekt hledá spolupracovníky
PLAN/E hledá spolupracovníky do
30 let, kterým hoří srdce pro misii skr-
ze mainstreamovou kulturu (zpěv, hip
hop, parkour, rap, fireshow, audiovizuální
tvorba atp.) Dejte o sobě vědět na:
pertova.jana@gmail.com.

REKREACE

Podzimní pobyt pro seniory
Zveme vás na podzimní pobyt pro senio-
ry v evangelickém středisku v Chotěboři
od 2. do 9. září 2023.
Nabízíme prožití dnů babího léta ve spo-
lečenství sester a bratří v rekreačním
středisku s bezbariérovým přístupem
v klidném prostředí na lesní louce. Při-
praven je pestrý program: nedělní
bohoslužby, denně zdravotní cvičení, ran-
ní a večerní pobožnosti, společné zpívání,
zajímaví hosté. Koncert, celodenní výlet,
promítání, kino.
Je zajištěno pohodlné ubytování, domácí
kuchyně a podávání jídel s obsluhou. Při
chladném počasí jsou pokoje vytápěny.
Je přítomna i lékařka. Okolí vybízí k pro-
cházkám po lese i do blízké Chotěboře.
Nástupním dnem je sobotní odpoledne
2. září, první společné jídlo je večeře. Po-
byt končí v sobotu 9. září po obědě.
Cena týdenního pobytu je 4800 Kč.
Prosíme, hlaste se u hlavní vedoucí Da-
niely Ženaté písemně, e-mailem nebo
telefonicky. Pošleme vám podrobné infor-
mace o možnostech dopravy, způsobu
platby a zodpovíme případné dotazy. Po-
zvěte své přátele a přijeďte.
Za organizátory Daniela Ženatá
Věstínek 15, 59265 Věstín
Telefon: 605775818
e-mail: zenatadana@seznam.cz

SPIRITUALITA

Duchovní setkání s diakony
Program je určen každému bez rozdílu
vyznání, kdo se chce zastavit a naslou-
chat Božímu hlasu.
Začátek: 17. 9. v 17 hod.
Konec: 20. 9. ve 12 hod. ◮
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Místo konání je klášter v Kostelním Vydří,
duchovní cvičení povede P. Antonín,
OCarm.
Nedotovaná cena ubytování je
500 Kč/noc, cena stravy 350 Kč/den.
Přihlášky zasílejte do 15. 8. 2023 na
e-mail lubomir.vraj@gmail.com, bližší
informace zašleme.

ETF UK

Evangelickou teologickou fakultu
čeká 16měsíční rekonstrukce
Rekonstrukce bude dle nynějšího plánu
probíhat od 1. 6. 2023 do 30. 9. 2024.
Předpokládaný harmonogram:
– 15. května – uzavření a vystěhování
knihovny
– 28. května – konec výuky v LS
– 1. června 2023 – 30. září 2024: rekon-
strukce
– od 1. 10. 2023 v provozu (nezrekonstruo-
vané) 2. a 3. patro
– od 15. 2. 2024 v provozu (zrekonstruova-
né) 1. a 5. patro
V letních měsících 2023 budou probíhat
nejnáročnější práce. V době výuky bude
mít fakulta pro svůj provoz k dispozici
vždy dvě patra. I v této době bude platit
pravidlo, že čím méně se – vyjma výuky –
budete na fakultě zdržovat, tím
lépe.

V ZS 2023/24 bude k dispozici
2. a 3. patro. V LS 2024 bude k dispozici
1. a 5. patro.
Rekonstrukce výrazně zasáhne i do pro-
vozu fakultní knihovny. Ta bude již od
13. 5. 2023 až do podzimu 2024 uzavřena.
Knihy se vystěhují do externího skladu
a nebude možné si je půjčovat. Pro pří-
padné dotazy bude však nadále fungovat
e-mailová adresa knihovny.

ÚMRTÍ

Zemřela bývalá synodní kurátorka
Mahulena Čejková
S lítostí oznamujeme, že v pátek 21. dub-
na 2023 zemřela ve věku 86 let sestra
Mahulena Čejková (1936–2023).
Mahulena Čejková sloužila nejen v církvi –
jako kurátorka, později dokonce jako sy-
nodní kurátorka, tedy jako nejvyšší laická
představitelka církve. Službu druhým pro
ni představovalo také její lékařské povolá-
ní nebo pozdější angažmá v politice. Po
roce 1989 působila v Občanském fóru
a činná byla i na komunální úrovni.
Bohoslužebné rozloučení se sestrou Ma-
hulenou Čejkovou se konalo v pondělí
1. května 2023 v evangelickém kostele
v Děčíně.
Děkujeme Pánu Bohu za život sestry Čej-
kové a zarmoucené rodině vyprošujeme
Boží potěšení.

26



MOJE CÍRKEV

EVANGELICKÉ ŠKOLY

Evangelická akademie Praha
Změna je život

V květnovém čísle představujeme praž-
skou Evangelickou akademii, založenou
v roce 1991, kde lze studovat pedago-
gické lyceum nebo sociální činnost.
Škola je malá, sídlí v budově bývalé
školky uprostřed sídliště v Praze na
Spořilově a vládne zde vlídné rodinné
prostředí. Praktická část výuky probíhá
na kvalitních výukových pracovištích,
žáci mají možnost zahraničních stáží
a letních i zimních sportovních kurzů.
Školu vede ředitel Tomáš Biňovec, se
kterým jsem o životě školy hovořila.

Jak se škole daří a jak se léty proměnila
Škola se plným názvem jmenuje Evangelická
akademie – vyšší odborná škola sociální práce
a střední odborná škola. Mnohé je ale trochu
jinak.VOŠužsedva rokyneotevírá,předdvěma
lety absolvovalo posledních sedm statečných.
Zájemce odvádí státní vyšší odborná škola so-
ciálně právní, která sídlí nedaleko, a také stu-
dijní programsociální prácenaEvangelické teo-
logické fakultě Univerzity Karlovy. Co se týče
střední školy, tam je vidět naopak velký pro-
gres. Zájem o pedagogické lyceum roste, je na
pomezí gymnaziálního a odborného vzdělávání.
Spousta mladých lidí chce pracovat s malými
dětmi nebo je zajímá sociální činnost. „Když
sleduju s výhledem na přijímací zkoušky demo-
grafickou křivku, myslím, že ještě několik let
nebudememít problém třídy naplnit,“ říká pan

ředitel. „Letos jsme dokonce chtěli žádat minis-
terstvo o povolení k navýšení kapacity. Jsme
sice omezeni prostorem, protože školní budova
není nafukovací, ale otevíráme také jednou za
dva rokypětiletékombinovanéstudium.Tak teď
stavíme na zahradě jurtu, což bude atraktivní
učebna, a navíc nám umožní přijmout celkově
více studentů. Pro výuku ,výchov‘ už nyní využí-
váme pohostinnosti sousední základní umě-
lecké školy i nedaleké sokolovny,“ dodává.

ředitel školy Tomáš Biňovec

V minulosti se jeden z oborů dost
zaměřoval na romské etnikum, na
pomoc k začleňování do společnosti. ◮
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Dokonce škola obdržela cenu Roma
spirit za tuto činnost. Jak vypadá práce
na tomto poli dnes?
Sociální činnost v prostředí etnických men-
šin byla v rozpuku po roce 2000. Celostátně
to bylo dost unikátní. Zajímavý byl „Projekt
druhé šance“, který měl v podtitulu „Dáváme
šanci, abyste vy ji dali jiným“. Byla to hlavně
pomoc v profesní dráze, aby si studenti dodě-
lali maturitu, když z nejrůznějších důvodů
první šanci promarnili. Často to byli nejen
Romové, ale třeba lidé po výkonu trestu nebo
poodvykací léčbě.Mnozí zde svoudruhoušanci
opravdu našli, využili a postavili se na nohy.
Romští absolventi pak často působili jako so-
ciální spojky ve svých domovských komuni-
tách. „Tohle všechno bylo živé v době, kdy jsem
zde na škole ještě nepůsobil,“ vzpomíná ředitel.
„I v této oblasti je viditelný vývoj. Tento směr se
zaměřením na etnickéminority se zřejmě vyčer-
pal. Je také pravda, že škola trošku zápasila se
studijní úrovní těchto maturantů, kteří často
měli delší odstup od studentských let.“

Jací jsou studenti odborných škol dnes
Na tuto školu chodí hodně dětí ze sociálně
nepodnětného prostředí, často i studijně slabší.
Třídní učitelé se snaží se školní psycholožkou
a metodičkou prevence řešit nejpalčivější pří-
pady; podle ředitele skoro denně. Ten dále říká:
„A k tomu ty nešťastné covidové roky, které
daly zabrat žákům i kantorům. Ve škole nikdo,
žáci u počítačů. Jsou za tou obrazovkou vůbec?
A odnášejí si z distanční výuky něco? Dva roky
se podepsaly na všech, chyběly hlavně sociál-
ní kontakty. Žáci z toho vyšli poškození, nejistí,
křehcí. Sice jsmesiněkdyoVánocích řekli, žeuž
za covidem uděláme tečku, ale následky cítíme
všichni dodnes. Troufám si říct, že to jsou dva
ztracené roky. Pozitivní bylo snad jen to, že
lidé projevovali solidaritu, naši studenti napří-
klad nosili starým lidem nákupy nebo pracovali
dobrovolnicky v sociálních zařízeních, když byl
personál v karanténě. Hlídali také děti zaměst-
nanců v kritické infrastruktuře a doučovali je.“

Na co klade škola důraz
„Jsme malá škola rodinného typu. Třeba ne-
dávno jsme zažili, že třídní učitel šel navští-
vit žačku, která byla hospitalizovaná. To jistě
není běžné. Zdravíme se, víme o sobě, s kolegy
spolupracujeme v týmu. Vztahy jsou opravdu
nadstandardní. A to je přidaná hodnota této
školy. Samozřejmě občas sítem školy někdo
propadne, ale to už je opravdu po vyčerpání
všechmožností. Snažíme se pomoct všude, kde
to jde. Myslím, že zachráníme mnohem více
dětí tam, kde by na státních školách neuspě-
ly. Hodnoty pro charitativní práci se snažíme
zhmotňovat v praktické výuce. V pomáhajících
profesích jsou často bezvadní ti, kdo jsou třeba
studijně slabší. A na to klademe důraz,“ vypočí-
tává Tomáš Biňovec.

na exkurzi v Krakově

Jak vypadají praxe
Studenti nabývají praxi na různých pracoviš-
tích: v zařízeních pro děti, školkách, družinách
a volnočasových klubech. Ti se zaměřením na
sociální práci vyzkoušejí terénní služby, sta-
cionáře, pracoviště charity i diakonie. Často
si nové pracovníky vybírají zaměstnavatelé
podle toho, jak byli na praxích šikovní. Velká
část absolventů chce jít dál studovat na vyso-
kou školu, ale podle ředitele tak třetina absol-
ventů nachází uplatnění hned po škole, a často
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právě na konkrétním pracovišti, kde je znají
z praxe.

Jak spolupracuje tým pedagogů,
psycholožky, metodičky prevence
a kaplana
Na některých školách má takovýto tým pravi-
delné schůzky. „Tady to vedeme jinak,“ vysvět-
luje ředitel: „Z tohoto pohledu je výhodou,
že jsme zde ve velmi stísněných prostorách,
skoro o sebe zakopáváme. Máme proto k sobě
blízko. Většinou problém řešíme hned, jak se
vyskytne, schůzky vedeme neformální, jak je
potřeba. Vlastně téměř denně. Zrovna před
chvílí jsem mluvil o jedné dívce se školním
kaplanem. Samozřejmě, že některé věci jsou
důvěrné, to respektujeme, ale na druhou stranu
záležitostihraničící sporušenímzákona,nějaké
domácí násilí nebo podobně je třeba ohlásit pří-
slušným orgánům rázně a okamžitě. S tím se
bohužel také setkáváme.“ Důležité je, že tým
funguje a je odborně dobře vybaven. Kromě
výše vyjmenovaných pracuje v týmu také sociál-
ní pedagožka a speciální pedagožka. Zároveň
všichni vyučují, takže jsou s žáky v každoden-
ním kontaktu. I kaplan se se všemi potká ve
svých vyučovacích hodinách křesťanství a etiky,
navíc jezdí se studenty na adaptační a sportovní
kurzy.

Prostor pro kaplana
Nového kaplanaKarlaMülleramá škola od září.
I jehopráce seoproti prácipředchozíhokaplana
proměnila. Nově zavedl takzvané obědy s kap-
lanem. Je to možnost něco si uvařit a společně
poobědvat. A při společném stolování si popoví-
dat, být spolu. Není to součást výuky, ale přijít
může, kdo chce. I nová jurta poskytne další pří-
ležitosti pro neformální setkávání. Na to už se
všichni těší.

Jak vypadá spolupráce s ČCE
Pravidelné poradní sbory ředitelů všech škol
probíhají v přátelské a dělné atmosféře. „Zde
cítím podporu zřizovatele, koordinátorka He-

lena Wernischová je hotova řešit vždy, co je
potřeba. Teď v poslední době třeba adaptační
kurzy pro ukrajinské žáky. Pedagogové všech
škol Evangelické akademie se potkávají jednou
ročně v Bělči – „to je velice milé tmelící setkání,
kde jemožnésdílet zkušenosti,poznat se,“vypo-
čítává pan ředitel.

vánoční bohoslužby u sv. Martina ve zdi

Co se ve škole změnilo s válkou na
Ukrajině
Škola zažila v minulém roce něco jako nomád-
ské období. Podle ředitele školou prošlo několik
ukrajinských žáků, kteří přišli, pobyli a zaseode-
šli.Někteří zpět naUkrajinu, někteří jinam. Pro
příští školní rok bude ale mnohé jinak. Mezi
přihlášenými do prvního ročníku je šest ukrajin-
ských dívek. Takže se uvidí, co to přinese a jak
to půjde. Ve škole jsou také studenti s ukrajin-
skými kořeny, kteří sice vyrostli už v Česku, ale
mají na Ukrajině příbuzné, o něž mají strach.
Kolem školy na Spořilově je velké sídliště, kde
žije Ukrajinců mnoho, takže žáci vidí, jak se
chovají, jak žijí. „Myslím, že při kritickém ◮

29



myšlení, ke kterému jsou studenti vedeni, snad
nepodléhají dezinformačním tlakům a jsou
schopni si udělat na celou situaci názor. Na
začátku války se zvedla velká vlny solidarity,
když bylo třeba sbírat peníze nebo humanitární
pomoc,“ dodává Tomáš Biňovec.

Jaká je naděje na získání nové školní
budovy
Již před několika lety bylo zřejmé, že stará
budova bývalé mateřské školy není pro Evan-
gelickou akademii nejlepší. Už v roce 2018 se
měla stavět vModřanech škola nová. Z toho ale
nakonec sešlo. Současně se měla stavět i nová
školní budova pro další školu Evangelické aka-
demie – pražskou Bratrskou základní školu.
Vše bylo již schváleno synodem. Z finančních
důvodů se nakonec zřizovatel rozhodl oba tyto
projekty spojit a postavit jednu novou budovu,
kde bude základka i tato střední škola. Jak říká
pan ředitel Biňovec: „Budou to dva v jednom,
což není ideální, kompromisy ale musí udě-

lat všichni. Architektonicky i funkčně dochází
k mnoha změnám. Navíc je otázka, kdy nová
školní budova bude. Čeká se na nějaké pobídky
a grantové možnosti, zároveň se s růstem cen
prodražuje realizace. Nám tady tahle škola tro-
chu padá na hlavu, ale majitel Praha 4 do toho
nehodlá už investovat. Tak jsme napnutí, kdy to
všechno bude, a už se těšíme do nového. Zatím
se ale ještě nekoplo, vše je ve stadiu příprav
a změn stavební dokumentace. Aspoň, že bude
ta jurta tady u nás na zahradě,“ dodává s úsmě-
vem.

Co dodat závěrem
Materiální podmínky nejsou všechno. Škola
funguje dobře, vysílá do praxe připravené pra-
covníky, žáci se rádi vracejí a referují o svých
úspěších. A také vzpomínají na studentská léta,
kdy jim bylo v Evangelické akademii na Spoři-
lově dobře.

Daniela Ženatá, foto: archiv školy

SPOLEČENSTVÍ

Velikonoce v našich sborech
Křížová cesta, seder i křest

Největší svátky křesťanského roku byly
v evangelických sborech po celém
Česku pestrou mozaikou bohoslužeb,
modliteb, setkávání, společenství stolu,
výletů a společného prožívání a sla-
vení radostné velikonoční zvěsti. Na
mnoha místech se konaly bohosluž-
by, vysluhovala se večeře Páně, konaly
se křty, konfirmace, organizovaly se
sederové večeře, křížové cesty, noční
vigilie, koncerty nebo programy pro
děti. Do několika sborů vás nyní zveme
na pomyslnou návštěvu.

Ekumenická křížová cesta ve Vrchlabí
Společný průvod věřících tří křesťanských
církví odpoledne Velkého pátku je ve Vrchlabí
už letitou tradicí, kterou jen jednou přerušila
pandemie covidu – v roce 2020 se žádná velko-
páteční křížová cesta nekonala; v roce 2021 se
pak uskutečnily pouze ekumenické bohoslužby
v katolickém kostele sv. Vavřince.

Zpočátku bývala vrchlabská velkopáteční
ekumenická slavnost vlastně spíš hraný paši-
jový příběh, zhruba před 12 lety jej však
nahradilo putování po městě. Na Velký pátek
odpoledne se scházíme před svatovavřineckým
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kostelem spolu s faráři římskokatolické, česko-
slovenské a naší církve – aktuálně tedy s Jiřím
Šlégrem, Vladimírem Hrabou a Michaelem
Pfannem. Odtud pak vychází procesí, někdy

křížová cesta ve Vrchlabí

spíše skromné, jindy až překvapivě bohaté, číta-
jícímezi 20a100 lidmi.Mezi jednotlivými zasta-
veními Ježíšova posledního pozemského puto-
vání se dobrovolníci střídají v nesení velkého
dřevěného kříže, doprovázeni společným zpě-
vem písní z Taizé. Na jednotlivých zastaveních
čtou faráři i laici připravené texty zamyšlení,
která faráři předem vyberou či sami připraví.
Křížová cesta začíná po katolických velkopáteč-
ních obřadech a po ní následují evangelické
velkopáteční bohoslužby.

Jakub Kašpar, Vrchlabí

Pestrý program v Novém Městě pod
Smrkem
Kromě jiného jsme u nás ve sboru prožívali Veli-
konocevespolečnosti katolickýchbratří a sester,
neboť jsme byli pozváni za stůl k pesachové
večeři do Raspenavy. Sešlo se nás na Škaredou
středu pod vedením kněze Pavla Andrše za jed-
ním stolem okolo osmdesáti.
Na Velký pátek již po čtyři roky veřejnosti

nabízíme křížovou cestu. Jedna členka sboru
kreativně namaluje cyklus s tematikou pašijí,
který se brzy ráno vyvěšuje na plot okolo naší
velké farní zahrady. Je to úžasně dlouhý plot,
kolem kterého proudí davy lidí na jarní výlety.

Kresby jsou doprovázeny také aktuálními
zamyšleními a nakonec i modlitbou. Lidé se
zastavují, i když se do kostela neodváží. Ale i tak
asi tuší, že Velký pátekmá nějaký význam, a tak
se zastavují, snad imodlí. Pozorujeme to z okna
a je to krásný pohled.
Na neděli vzkříšení jsme křtili děti v pubertě,

které se rozhodly nechat se pokřtít ponorem.
Promnohé to bylo poprvé, co viděli křest naživo.
A tak jsme na koupališti mezi turisty zazpí-
vali nějakou píseň, pronesl jsem zaslíbení křtu
a křest pod Božím sluncem jsem provedl. Byla
z toho veliká radost a potěšení z víry.

sederová věčeře v Novém Městě pod Smrkem

Mohlo by se ještě dodat, že v jednom mém
sboru jsme na konci bohoslužeb vyvěšovali
barevné proužky látky na javor před kostelem.
Ty proužky každý z členů sboru osobně přivázal
jako díkůvzdání za Ježíše a naději v něm stvr-
zenou. A javor radostně vlající ve větru pak při-
pomínal naši radost z víry a taky barevnost kaž-
dého z nás, a tak tam vlál až do příchodu Letnic,
při kterých námmá vítr vlít do srdce Boží lásku.
Nikdy na ty momenty nezapomeneme. Veliko-
noce byměly být opravdu jiné, Boží, radostné!

Petr Chlápek, Nové Město p. Smrkem

◮
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pašijové čtení v Novém Městě na Moravě

Netradiční sederová večeře
V Růžďce už druhým rokem započala slavnost
Velikonoc na Zelený čtvrtek netradiční sedero-
vou večeří. Netradiční proto, že byla spíše ukáz-
kou toho, jak má večeře vypadat, a proto byla
připravena pro veřejnost ve formě švédských
stolů. Jako specialitu jsmezdeměli pravéhoupe-
čeného beránka.
Před hodováním jsme si připomněli, co jed-

notlivé akty a pochutiny znamenají a společně
jsme pak zahájili večeři zapálením svícnu, po-
svěcením večera a společným umytím rukou
jako symbolemnaší touhy po čistém životě sBo-
hem, což byl velmi krásný akt. Tento večer patřil
ale i dětem, kterým jsme nachystali „pátrač-
ku“ po ztracenémmacesu. Společný večer jsme
ukončili promítáním obrázků Izraele, a podíva-
li jsme se tak na místa, kde se celý Velikonoční
příběh odehrál.
Na Velký pátek a neděli vzkříšení pak pro-

běhly bohoslužby, které doprovázel nášpěvecký
sbor písněmi z kancionálu, zazpívala i mládež
a děti.

Alžběta Hanáková, FS Růžďka

Za svítání ke Třem křížům
Velikonoční svátky v našem sboru se poslední
čas odehrávají vždycky v podobném půdorysu:
Ve čtvrtek se rodiny sdětmi sejdouvparkuukos-
tela a společně vyrazí na okruh, který někdy
bývá křížovou cestou, jindy jsme šli po stopách
Izraelců, vycházejících z Egypta, a letos jsme
prošliMarkovo evangelium.Kdyždovolí počasí,
končí se u ohně v parku u kostela a rodiče pak
mohou jít na pašijové čtení, které se koná v kos-
tele. Skupina členů sboru čte pašijový příběh,
celé čtení bylo doplněno varhanními variacemi
sborového kantora na píseň Šly zrána ke hrobu.
NaVelkýpátekbývají klasickébohoslužby, to-

též je i na neděli vzkříšení; náš sbor je docela
tradiční, bohoslužby tedy bývají až dvojnásob-
ně navštíveny.
Co bylo letos navíc – děti se sešly už v sobotu

večer, přespaly na faře a v neděli ráno jsme vyra-
zili ke Třem křížům, kde jsme vyhlíželi svítání.
A teprve pak jsme šli do kostela.

Ondřej Ruml, FS Nové Město na Moravě

připravila Adéla Rozbořilová, foto: archiv farních

sborů
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KŘESŤAN V DNEŠNÍM SVĚTĚ

Pět zastavení s Mezinárodními
dny proti rasismu
Inspirace z Uherského Hradiště

Možná jste v rámci Mezinárodních dnů
proti rasismu ve svém sboru také uspo-
řádali nějaké setkání. Pokud ne, určitě
stojí za to se připojit příští rok. Násle-
dující text tedy berte jako inspiraci
a povzbuzení. V Uherském Hradišti
jsme měli z jednotlivých setkání velký
užitek.

Zastavení první: Tanzanie
Nejprve jsme uspořádali besedu s paní Van-
dou Keus, která spolupracuje s organizací Děti
Afriky. Záhy ale sama paní Keus navrhla roz-
šířit setkání o zástupce organizace Karla Zien-
teka zČeskéhoTěšína (SCEAV).Řízenímshůry
byl však přítomen i pastor Zak, který v Tanza-
nii v příslušné oblasti působí a školu pomáhá
zabezpečovat abyl právěna jeden týden vČesku.
To, co jsme se dozvěděli, nám doslova vyrazilo
dech.
Kdo jepastorZak?Člověk, který vůbecnemu-

sel přežít své dětství. Doslova pár dní po jeho
narozenímu zemřel otec.Maminka, patrně pod
vlivem nějaké poporodní psychózy a celkové si-
tuace nezvládla péči o sebe i dítě a rozhodla se
vrátit ke svématce,Zakověbabičce.Tasepotom
oZakastarala a vychovala jej.Zakovi rodičebyli
muslimové, babička byla křesťanka. Zak prožil
díky ní pokojné dětství.
V dospělosti narukoval do armády. Tamměl

velitele, který byl dobrý sportovec, oštěpař.
A ten si dělal legraci z nových vojínů. „Kdo
hodí oštěpem dál než já, dostane opušťák.“ Zak
nikdy předtím oštěpem neházel, ale velitele pře-

hodil. Od té doby se vědělo, že v něm dřímá
talent. Netrvalo dlouho a Zak reprezentoval
Tanzanii. Účastnil se olympiád v letech 1980,
1984 i 1988. V roce 1982 vyhrál dokonce Hry
Commonwealthu v australskémBrisbane. Jako
úspěšný sportovec se pak usadil v USA. Když
končil se sportovní kariérou, teprve se v něm
probudilo ono dávno zaseté biblické slovo „pas
mé beránky“. Odmítl trenérské nabídky. Vystu-
doval biblický seminář a odjel do rodné Tanza-
nie jako kazatel. Působí v zemi, kde voda ani
jídlo nejsou samozřejmé. Pomáhá lidem v jejich
trápeních. Pomáhá získávat dětem vzdělání.

společná fotografie s pastorem Zakem

(uprostřed)

Škola, o kterou se stará, je soukromá.
Všechny peníze musí sehnat od dárců. Organi-
zace zajišťuje vzdělání i na vysokých školách,
kde je vše ještě nákladnější. Vztah muslimů
a křesťanů je v Tanzanii dobrý. I ve škole, kde
Zak působí, studují všechny děti spolu. ◮
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Zastavení druhé: Angola
Hostem druhého setkání byl farář Leonardo
Teca, který působí v Kladně. Přiblížil nám
důvody, proč se ocitl mimo rodnou Angolu, ale
hlavně pocity, s nimiž přijel do Českosloven-
ska roku 1988. K izolaci jazykové i kulturní tak
přibyla ještě izolace rasová. Leonardo své vyprá-
vění oživil hrou na africký buben.Mluvil o tom,
jak se dostal k tvorbě vlastních rytmů a jak je
rytmus pro bubeníka stejně důležitý jako pro
jiného skladatele melodie. Jako samouk si ale
rytmy nezapisuje do not. Pamatuje si je.

Zastavení třetí: bohoslužby za oběti
rasismu
Rozhodli jsme se vykonat též bohoslužby,
vnichžbudememítnamysli otázkurasovéa jiné
diskriminace. Na Květnou neděli se nám tak
spojila tři témata dohromady – Ježíšův vjezd do
Jeruzaléma, dva křty a téma rasismu. Myslím,
že zvolený text vše dobře vystihl: „Vy všichni
jste přece skrze víru syny Božími v Kristu
Ježíši. Neboť vy všichni, kteří jste byli pokřtěni
v Krista, také jste Krista oblékli. Není už rozdíl
mezi židem a pohanem, otrokem a svobod-
ným, mužem a ženou. Vy všichni jste jedno
v Kristu Ježíši. Jste-li Kristovi, jste potomstvo
Abrahamovo a dědicové toho, co Bůh zaslíbil.“
(Ga 3,26–29)

Rasismus je součást obecnějšího problému.
Nejde v důsledku jen o vztah mezi bílými a čer-
nými. Jde i o to, co popisuje epištola Galat-
ským. O vztah různých náboženství, o sociální
rozdělení společnosti, a to nejen rozdělení na
otroky a svobodné, ale dnes mnohem spíš na
chudé a bohaté. A nakonec také jde o vztahy
mezi muži a ženami. Dnes si k tomu přidejme
i vztahy k sexuálním menšinám. A je určitě
potřeba, aby církev zněla tímto hlasem. Jinak
se hlas evangelia promění v odporné skřehotání
konzervativního křesťanství, které činí z žen
poslušné objekty v rukou mužů, barevné lidi
posílá do oddělených prostor dopravních pro-
středků, odmítá akceptovat, že se někdonarodil
jako homosexuál, bisexuál či transgender, a za

Bohem zachráněné považuje jen křesťany stej-
ného ražení.

Zastavení čtvrté: Palestinci a Izraelci
Jeden člen našeho sboru učí na gymnáziu. Tam
studuje pohledná 18letá dívka s exotickým jmé-
nemLolita Razzouk.Narodila se v Izraeli, ale je
po otci Palestinka a po matce Češka. Do svých
12 let žila vevýchodnímJeruzaléměadíkyposta-
vení otcemohla chodit do anglické školy. Pak se
přestěhovali naMoravu. Její pohled potvrdil to,
co si člověkmyslí o vztahumeziPalestinci a Izra-
elci. Lolita doslova uvedla, že se tyto dva národy
upřímněnenávidí. Jistě k tomumákaždá strana
své důvody. Předsudky bývají ale absurdní a ne-
ospravedlnitelné.

Lolita Razzouk

I sami Palestinci vědí, že na vině je Hamás.
Tato islamistická organizace terorizuje Izrael
a má na svědomí i zhoršené vztahy. Ale na to
jsou obyčejní Palestinci krátcí.Hamás nepodpo-
rují. Většina z nich je umírněná a touží po životě
v míru. Ale musí si vytrpět své. Sen o vlastní
zemi se postupně rozplývá. Území pod palestin-
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skousamosprávou se zmenšuje. Izrael ve jménu
své bezpečnosti kontroluje stále víc a víc země.
My, evropští křesťané, máme porozumění pro
Izrael, což je dáno i strašným šokem z toho, co
jsme způsobili Židům za druhé světové války,
ale i předtím při různých pogromech.Málo ale
vnímáme Palestince, kteří jsou přitom často
také křesťané.
Paradoxně ale největší rasistické výlevy si

Lolita Razzouk zažila v Česku. Když jako
12letá nastoupila na základní školu, sice uměla
perfektně česky, protože ji maminka vedle
arabštiny odmalička učila svoumateřštinu. Ale
na pohled byla něčím jiná. A její exotický
vzhled si vyžádal své. Zatímco mezi Palestinci
zmínka o české mamince vyvolávala vždy vlnu
zvědavosti a zájmu o Česko jako vzdálenou
zemi, české děti měly jasno. Někdo, kdo má
otce Araba, Palestince, byť koptského křesťana,
musí být terorista.

Zastavení páté: sederová večeře
Užněkolikaletou tradicimávnašemsboru sede-
rová večeře. Konáme ji sice ve zjednodušené
podobě, ale zaznívají při ní biblické texty o usta-
novení hodu Beránka, o nekvašených chlebech,
o vyjití z Egypta. Seder znamená řád, pořádek.
Je velmi nezvyklé stolovat podle určitého řádu,
ale má to svoje kouzlo a svou důležitost. S kaž-
dým dalším ročníkem se posouváme v pocho-
pení celé slavnosti dál. Při svatební hostině se
také nevrhnete na jídlo ve chvíli, kdy se na stole
něco objeví. Zde se v určitou chvíli pije pohár
vína, v jinou chvíli se jí kousek nekvašeného
chleba. Jindy hořké byliny ve sladké kaši, v tak-
zvaném charosetu, který má připomínat maltu
na egyptské cihly. Ve stanovený okamžik dojde
na vejce (bejca) natvrdo, potom na skopové či
kuřecí maso na kosti. Člověk odchází najeden,
vnitřněposilněnbiblickými texty.Otevřenkoče-
kávání. Při sederové večeři se nalévá i kalich pro
Elijáše, který potommy jakožto křesťané využi-
jemekpřipomínce poslední večeře JežíšeKrista
s učedníky.

Letošní sederovou večeři jsme zařadili do
cyklu dnů proti rasismu, protože dávalo dobrý
smysl vyvážit pohled palestinský pohledem
židovským. Nenávist dvou etnik v zaslíbené
zemi vede ke škodě jak pro Palestince, tak pro
Židy.Podobně je to i v jinýchsituacích,ať vevzta-
hu černých a bílých, nebo mezi muži a ženami,
mezi heterosexuály a homosexuály. Špatná je
nenávist, ne jinakost.

sederová večeře

Úvahy pro příští roky a poděkování
Poděkování patří samozřejmě všem, kdo se na
organizaci jednotlivých večerů podíleli. Poděko-
vání patří i církvi, která podpořila menší část-
kou výlohy na cestovní náklady pro některé
z přednášejících.
Z události jsmeměli velký užitek.Na začátku

jsem si dokonce říkal, jestli jsme to nepřehnali.
Tolik akcí – každý týden jedna a v posledním, už
velikonočním týdnu dvě. Ale zájem byl značný.
Přišli lidé i mimo sbor, což bývá někdy pro-
blém i v případě různých zajímavých koncertů.
Účast měla zvyšující se tendenci. Rádi bychom
se proto připojili i příští rok. Už proto, že letos
nedošlo na problematiku vztahu k romskémen-
šině, nebylo setkání s Ukrajinci nebo s různými
jinými menšinami. Ledacos je před námi. Jde
o nikdy nekončící proces.

Michal Vogl, foto: archiv sboru
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CÍRKEVNÍ HUDBA

Sbormistrovský kurz už po
čtyřicáté
Milé setkání v Sola gratia

Nálož kvalitního sborového reper-
toáru, milá setkání s přáteli u baru,
přiměřená dávka adrenalinu na závěreč-
ném koncertě a radost ze společných
hudebních zážitků – to vše nabízejí pra-
videlné sbormistrovské kurzy v Bystřici
pod Hostýnem. Konají se dvakrát ročně
(vždy na jaře a na podzim) a o víkendu
17. – 19. března 2023 se konalo pod las-
kavým vedením našeho celocírkevního
kantora Ladislava Moravetze výroční,
čtyřicáté setkání.

První sbormistrovský kurz se pořádal na
začátku února 2003 na kroměřížské konzer-
vatoři a zúčastnilo se jej 26 zájemců o sborový
zpěv. Z tohoto komorního formátu se během
let stalo oblíbené setkání až pro 60 účastníků
s velmi zajímavým programem.

Mezi lektory kurzů byli například Jaroslav
Krček, Jiří Pavlica,MiloslavEsterle, Alena Jelín-
kováa také zahraničníhosté zNěmecka,Švýcar-
ska, Rakouska,Dánska, Litvy, Estonska a Švéd-
ska. Tradicí se během let konání kurzu stalo

uspořádání závěrečného koncertu, který je vždy
v kostele sv. Jiljí v Bystřici podHostýnem.

Na závěrečném koncertě tohoto výročního
kurzu jsme slyšeli nejrůznější sborové zpěvy
podvedenímstudentůSeminářecírkevníhudby
Evangelické akademie a také dvě premiérové
skladby. První z nich byla zhudebněná podoba
biblických textů z listu Židům, které vybral
auspořádal JiříPejla a zhudebnilLadislavMora-
vetz. Druhou premiérovou skladbou byl půvo-
dem estonský hymnus s českým textem Kéž
pravda a láska zvítězí, věnovanýUkrajině.
Radost a vděčnost za tato setkání vystihuje

píseň, která zazněla jako poděkování Laďovi
Moravetzovi a jeho rodině za energii a péči, se
kterou všechny sbormistrovské kurzy připra-
vují.

Děkovný verbuňk (na nápěv písně 596
zNEZ, v nářečí)

1. Děkujem Ti, Ladislave,
za tvé kurzy k Boží slávě,
děkujem ti, Laďo náš,
že tu s náma vytrváš.
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2. Děkujem ti, Ester milá,
že sas tu z nás nezbláznila,
že ty tvoje varhany,
ve zpěvu nás pohání.

3. Děkujem ti, Matyášu,
že podpoříš chasu našu.
Mladý šohaj potřeba,

tak jak víno aj chleba.

4. Děkujem ti, Pane Bože,
že sa tady sejít možem.
Čtyřicítku slavíme,
na další sa těšíme.

Eva Čejková

DÍLNA

Pysanku zvládne každý
Malování ukrajinských velikonočních vajíček na církevním ústředí

Velký oválný stůl, který je dominantou
zasedací místnosti na církevním ústředí,
obvykle hostí zahraniční i mezicírkevní
delegace či jednání synodní rady. Místo
důležitých dokumentů na něm ale ten-
tokrát leží barvy a vosk.

Ve čtvrtek 20. dubna si totiž zájemci z řad
veřejnosti mohli pod vedenímValerie Stulíkové
vyzkoušet, jak semalují tradiční ukrajinská veli-
konoční vajíčka. Ukrajinci je nazývají pysanky,
protože se na vejce v jejich pojetí „píše“ (ukra-
jinské „писати“ znamená „psát“).
Typické ukrajinskémotivy jsou podobné těm,

které známe z našeho prostředí – ze zvířecích
motivů jsou to především kuře, slepice, kohout,
ovce, beran, koza, ale také rak či brouci. Dále se
samozřejmě vyskytují motivy florální (lístečky,
květiny) a ornamenty, a to jak geometrické,
tak ty bohatší. Fantazii se však meze nekladou,
pysanku jemožno ztvárnit zcela podle libovůle.
Výroba probíhá starobylýmpostupem. Podle

náročnosti motivu a počtu barevných vrstev
může jedna pysanka trvat i několik hodin. „Na
vajíčko se nejprve speciálním nástrojem, tzv.
kistkou, nanese vosk. Poté se vejce namáčí do
barev. Začne se světlejšími barvami a postupuje

se k těm tmavším. Pro každou vrstvu barvy je
třeba kresbu voskem zopakovat. Na konci se
vejce nahřeje nad svíčkou a vosk setře,“ popi-
suje Valerie Stulíková, koordinátorka pomoci
Ukrajincům při ČCE.

Nápad uspořádat přímo na půdě pražského
Husova domu tvořivou dílnu se zrodil právě
v její hlavě. „Vždy před Velikonocemi organi-
zuji v místě svého bydliště workshopy pro školy.
Pozvat na tvoření velikonočních vajíček ženy
zUkrajinyazároveňčeskékolegyně jehezkápří-
ležitost, jak lidi mezi sebou propojit a vzájemně
obohatit,“ vysvětluje. Spysankami se setkala◮
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přímo na Ukrajině, do řemesla ji tam zasvě-
tila jedna z vyhlášených ukrajinských „pysan-
karek“, Zoja Stašuková z Kyjeva. Valerie Stulí-
ková se u ní učila tvořit pysanky dva roky.
Tento velikonoční obyčej přitom naUkrajině

patří dnes k těm vzácnějším. Nebylo to tak ale
vždy, ke zlomu došlo se vznikem Sovětského
svazu, jehož byla Ukrajina součástí. V rámci
bolševické ideologie bylo třeba národní tradice
vymýtit, a tak byla i výroba pysanek systema-
ticky potírána. S následky politické propagandy
se Ukrajina potýká dodnes, pysankářství se
v současnosti věnuje jen několik umělkyň.

Dílna přilákala doHusova domu zájemkyně
napříč národnostmi, kromě žen z Čech aUkra-
jiny se jí zúčastnila také Němka a Japonka.
Nejenony,ale i většinaUkrajineksi výrobupysa-
nek vyzkoušely poprvé. „Moje paní učitelka

pysanek všem vysvětlovala, že nakreslit vajíčko
zvládne každý, nejsou k tomu zapotřebí žádné
předchozí výtvarné zkušenosti,“

nahřívání kistky s voskem nad svíčkou

říká Valerie. I výsledky dílny na ústředí to potvr-
zují. Ostatně, posoudit můžete sami.

Adéla Rozbořilová

MLÁDEŽ

Celocírkevní odbor mládeže se sešel
v novém složení

Vybráni pověřenými zástupci seniorátů na
poradě mládeže 2023 v Bělči nad Orlicí,

sešli se poprvé nově zvolení členové celocírkev-
ního odboru mládeže o víkendu 31. března –
2. dubna ve farním sboru v Praze-Libni.
Společně se svými předchůdci tak mohli

poznat všechny aspekty práce s mládeží na ce-
locírkevní úrovni a zamýšlet se nad jednotli-
vými úkoly, kterými se poradní odbor mládeže
synodní rady zabývá.
Setkánípřinesloprostorprodiskusio již zave-

dených tématech (např. vytváření koncepce
práce s mládeží, spolupráce se seniorátními
odborymládeže, vzdělávání dobrovolníků), ale
také pro vzájemné poznání nových kolegů.
Víkend byl završen nedělními bohoslužbami
v libeňském sboru a v pondělí 24. dubna na něj

navázala první z řady společných porad stáva-
jícího a zvoleného COMu v tzv. „předávacím
období“, jež potrvá do června tohoto roku.

Matěj Bouček
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REKREACE

Pojeďte s námi na tábor do Bělče!

Ani letos nepolevujeme a s naším týmem
vedoucích se pouštíme do dalšího, již šes-

tého tábora v Bělči.
Opět budeme mít možnost prožít pár dnů

v přírodě, v duchu přátelského soutěžení.
Stejně jako předešlé roky nás bude celým

táborovým týdnem provázet jedno biblické
téma – tentokrát si povíme něco o příběhu
královny Ester. Přiblížíme jej nejen samot-
ným vyprávěním při ranních pobožnostech, ale
i skrze velkou táborovou hru. Mimo ni na vás

budou čekat další hry a soutěže, jako třeba již
velmi populární show Běleč má talent nebo
vědomostní soutěž Riskuj!

Kdo by se chtěl s námi vedoucími sezná-
mit už teď nebo si chtěl prohlédnout fotky
z minulých let, a přiblížit si tak onu atmo-
sféru, může navštívit naše webové stránky:
https://belecdvojka.cz/
Těšíme se na vás!

Stanislava Housková
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DIAKONIE

POMOC UKRAJINĚ

Ostrovy lidskosti
Ohlédnutí za válečným rokem

Pomoc lidem postiženým válkou patří
k samozřejmým povinnostem Diako-
nie. Platilo to o válce v Sýrii před deseti
lety, platí to i o válce na Ukrajině. Ukra-
jincům ve spolupráci s evangelickou
církví pomáháme v Česku i na Ukrajině.

Viki a Karin se nedočkavě ptají, kdy dorazí další
děti, se kterými dnesmají péct perníčky z linec-
kého těsta. Pak je ozdobí bílou a červenou pole-
vou. V únoru ale vládne chřipka, takže není
jasné, jestli vůbec někdo další přijde. Obě dívky
předškolního věku si krátí čekání malováním
na tabuli a prohlížením dětských knížek. Viki
solidní češtinou reprodukuje dětské říkanky.
Nakonec partu doplní 12letý Dominik, který

se ovšem přišel doučovat matematiku, tak si
s ním dívky moc neužijí. Jejich chvíle přichází
až tehdy, když se v klubu Lávka jaroměřskéDia-
konie objeví maminka s dcerou také zhruba
12letou.Klubnavštívily poprvé, doČech zUkra-
jiny totiž přijely teprve v prosinci. Dcera zatím
nechodí do školy a už je načase, aby začala.
Maminka se o tom radí s paní Oxanou, pracov-
nicí klubu. Její dceru si zatím vezmou do péče
Viki a Karin, evidentně šťastné z toho, že novou
starší kamarádku mohou zasvěcovat do míst-
ního provozu.

Slovanská vzájemnost nestačí
Jaroměřský klub slouží ukrajinským dětem
i dospělým. Děti tu kromě zábavy nacházejí
kamarády, pomoc s doučováním a vstřícnost –
mohou se svěřovat s tím, co je trápí. Dospě-

lýmpomáhají pracovnice klubu zařídit smlouvy
s lékaři, najít práci, radí, jak v České republice
fungují zákony a nepsaná pravidla a kde lze
získat oblečení nebo potravinovou pomoc. Dva-
krát týdněse tu takékonají kurzyčeského jazyka.
Ty jsou obzvláště důležité. Češi a Ukrajinci se
při troše dobré vůle a s pomocí gest o běžných
věcechdorozumějí,pro jednání súřady, školami
a při snaze získat zaměstnání tato slovanská
jazyková vzájemnost ale nestačí.

„Děláme prostě všechno pro to, abychom
uprchlíkům pobyt v Česku usnadnili,“ říká
vedoucí Lávky Svitlana Danylenko. Ví, jak je
to důležité. Sama dorazila do Jaroměře před
rokem – s kufrem v jedné a dcerou v druhé ruce.
Stejně jako paní Svitlana našla v práci v Dia-

konii paní Yulia. V Praze přišla na kurz češ-
tiny,dnesprodiakonickéStřediskocelostátních
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programů a služeb vede kreativní dílnu. Paní
Nadiia zase pracuje v kuchyni Diakonie Dvůr
Králové nad Labem. O její 90letoumaminku se
stará místní domov pro seniory. Poměrně uni-
kátní službu nabízí diakonické SOS centrum
v Praze. Psycholožka Olena Novitska tu posky-
tuje uprchlíkům odbornou podporu v ukra-
jinském jazyce. Celkově Diakonie zaměstnává
50 žen z Ukrajiny. Díky velké šíři svých služeb
v celé republice pak pomáhá tisícům žen a dětí
s integrací – podobným způsobem jako v Jaro-
měři. Pomoc však takémíří přímo naUkrajinu.

• Diakonie ČCE a Českobratrská církev
evangelická pomáhají bezmála 6000
ukrajinských uprchlíků k integraci
v České republice. Polovinu z nich tvoří
ženy, zbytek školní a předškolní děti.

• Dárci v ČR přispěli na aktivity Diakonie
částkou převyšující 15 milionů korun.

Mírové nebe
Válka připravila pana Stanislava o byznys, ne
ale o chuť dělat něco pro lidi a pro ohroženou
vlast. Protože v mírových dobách řídil několik
restaurací, nemusel se teď moc rozmýšlet. Vy-
užil zkušenosti z gastronomie a založil orga-
nizaci, která vaří a rozváží jídla pro potřebné.
Jmenuje seMyrne nebo –Mírové nebe.

Nyní stojí v čele pěti humanitárních kuchyní.
130 dobrovolníků se tu denně stará o to, aby
se dostalo 12 000 teplých jídel lidem, kteří
přežívají ve válečných zónách, kde není plyn,
elektřina, voda. Pomoc byla důležitá zejména
v zimníchměsících. Uskutečnit se mohla i díky
českým dárcům, kteří Ukrajinu podporují pro-
střednictvím diakonického Střediska humani-
tární a rozvojové spolupráce.
Díky střediskumůže působit v okolí válečné

fronty i malá česká humanitární organizace
Pax. Pomáhá Ukrajincům, kteří odmítají ode-
jít, i když jim doslova padají bomby na hlavu.
Jejich odhodlání může působit až nerozumně,
ale to nic nemění na tom, že potřebují léky,

kamínka, plenky, zimní pneumatiky a další
zdánlivé drobnosti potřebné pro život, které
v místě nejsou k dostání. Vozí jim je právě
odvážlivci z organizace Pax. O komunitách
přežívajících na okrajích nebo také uprostřed
válečné zóny svědčí jako o vzácných ostrovech
lidskosti.

Světlo ve tmě
Koncem února se konalo v pražském evangelic-
kém kostele u Martina ve zdi setkání nazvané
Světlo ve tmě. K výročí začátku ruské agrese
proti Ukrajině se tu sešli lidé z církve, z Dia-
konie, ale i Ukrajinci, aby se ohlédli za minu-
lým rokem, který byl nečekaně intenzivní. Přes
všechnu temnotu ale přinesl i světlé okamžiky.
Čekalo se, že náporu „druhé nejsilnější armády
světa“ Ukrajina podlehne. Po roce je ale jasné,
že země svou nezávislost stále hájí, i když zatím
není jasné, v jakých hranicích.

Další partnerské organizace pomáhají
díky prostředkům z finanční sbírky
Diakonie:
• evakuovat do bezpečí sirotky a děti
bez domova z oblasti Kyjeva
(bezprostředně po napadení v únoru
2022)

• podporovat vnitřně vysídlené
obyvatele

• poskytovat humanitární pomoc
(potraviny, léky, hygienické potřeby
apod.)

• podílet se na evakuaci lidí v Doněcké
oblasti.

Čekalo se, že evropské země dají od Ukra-
jiny ruce pryč. Nestalo se. Kdo by v Česku čekal
takovou ochotu podělit se o prostor a zdroje
s tisícovkami uprchlíků? Když před lety Diako-
nie a evangelická církev pomohly několikamálo
lidem, prchajícím před válkou v Sýrii, musely
čelit odmítavé hysterii nemalé části české spo-
lečnosti. Výrazné hlasy proti migrantům se ozý-
vají i dnes, není jim však dopřáváno sluchu. ◮
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Místo toho tisíceČechův tichosti pomáhají tam,
kde je potřeba.
Bude však nutné vydržet. I kdyby se totiž

Ukrajina od okupantů osvobodila a válka skon-

čila, neznamená to, že nastane mír. Dál bude
potřeba enormnímnožství odvahy, neústupnos-
ti a dobré vůle.

Adam Šůra, foto: J. Hofman

PROJEKTY

Milion pro Pomněnku
Ke každé vybrané koruně přidají Novoměští jednou tolik

Domov Pomněnka bude sloužit 30 lidem s Alz-
heimerovou nemocí. „Pobytová služba pro lidi
s touto nemocí vNovémMěstě naMoravě a nej-
bližším okolí zcela chybí. A tak i díky vstřícnosti
města jsme se rozhodli zde vybudovat domov,
ve kterém využijeme našich třicetiletých zkuše-
ností s poskytováním služeb lidem s demencí,“
vysvětluje ředitelka myslibořického střediska
Diakonie ČCEMichaela Grmelová.
Novoměstský farní sbor je od začátku part-

ner Diakonie. „Pořádáme především aktivity,
které zvyšují povědomí o práci Diakonie. Sna-
žíme se o osvětu Alzheimerovy nemoci a pod-
porujeme veřejnou sbírku,“ uvádí kurátor novo-

městského sboru Petr Hladík. Evangelický sbor
proto pořádá Festival pro Pomněnku, který byl
v roce 2022 podpořen z grantového systému
ČCE na podporu diakonických a rozvojových
projektů.
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aktuální stav stavebních prací

Neděle 21. května 2023 – Společná
modlitba ve všech sborech za dokončení
Pomněnky
Neděle 28. května 2023 – Svatodušní
sbírka – Milion pro Pomněnku
Další setkání, na která se můžete do
Nového Města na Moravě vypravit
a Pomněnku podpořit:
Sobota 17. června 2023 – Food festival
Lunch Meet
Neděle 10. září 2023 – Zahradní slavnost
v parku u kostela
Neděle 10. prosince 2023 – Adventní
koncert Clarinet Factory

Více na webu domovpomnenka.cz nebo
nmnm.evangnet.cz.

Letošní hlavní sbírkovou akcí je výzva
Milion pro pomněnku. „Jsme vděčni, že
u nás Pomněnka roste. Obracíme se proto na
všechnyčlenyČeskobratrské církve evangelické
s výzvouo společnoumodlitbu za zdárné dokon-
čení domova a také s prosbou o dar v rámci
Svatodušní sbírky,“ vyzývá novoměstský farář
Ondřej Ruml.

Petr Hladík

43



SLOVO

LITURGICKÝ ODĚV

Záleželo mi na tom, aby talár byl
vznešený. Faráři i farářky se v něm mají
cítit dobře
Studentka UMPRUM představila moderní design evangelického taláru

Barbora Horáková studuje teprve
druhý ročník v ateliéru Módní tvorby
na Vysoké škole uměleckoprůmys-
lové v Praze, přesto už dokázala svým
talentem zaujmout. Ve svém školním
projektu se rozhodla neotřele využít
zázemí farářské rodiny. Vytyčila si
totiž za cíl zpracovat návrh farářského
taláru pro 21. století. Výsledkem je pán-
ská i dámská verze roucha. Barbořin
projekt zaujal nejen na akademické
půdě, ale i mezi odbornou veřejností.
Nedávno se dostal do hledáčku organi-
zace Czech Design, která dává prostor
zajímavým počinům v oblasti českého
užitého umění. Barbořiným nápadem
se zabývala také synodní rada ČCE. Ho-
voří se o možnosti, že se nový návrh
v budoucnu stane alternativou k sou-
časnému farářskému taláru ČCE.

Kde se vzal nápad navrhnout farářský
talár?
Pro semestrální práci, která se v našem případě
stává i klauzurní, v minulém letním semestru
jsmeměli zadané téma „minority“. Naše hostu-
jící vedoucí Lenka Kohoutová chtěla, abychom
se zaměřili na nějakouminoritu a pracovali s ní
jakosklientem.Životvcírkvi jedominantní část
toho, co mě formuje, a je to zároveň asi nejvý-

raznější minorita, jejíž jsem součástí. Obamoji
rodiče jsou faráři, a tak jsem se rozhodla zamě-
řit se na ně.

Takže jsi hledala téma, které by
vycházelo i z tebe samotné?
Přesně tak. Hledala jsem téma, ke kterému
budu mít blízko, protože pak má člověk třeba
i mnohem větší motivaci se do toho pustit. Zá-
roveň o tom už na začátku něco ví a spíš se
nedopustí chyby. Já jsem si potomvytvořila kon-
cept minority v minoritě – naše církev v rámci
těch protestantských (protestanté v křesťanství,
faráři ve sborech).

Jaká byla tvoje vize?
Zdá se mi, že současný talár je trochu zasta-
ralý. Pohybuje se na hranici roucha a kostýmu.
Když vypadá špatně, je to spíš kostým a působí
komicky. Zamýšlela jsem se nad tím, jak by šlo
talár zdokonalit, aby na něm nebylo tolik pro-
blematických prvků – třeba trochu jinak praco-
vat se siluetou a podobně. Přála jsem si vytvo-
řit vznešený oděv, ve kterém se faráři budou
cítit dobře a zároveň se na ně bude dobře kou-
kat.

Není talár jako takový vlastně přežitek?
V rámci projektu jsemdělala dotazník, kde jsem
se mladých lidí z církevních kruhů ptala, co
liturgický oděv znamená pro ně. Ukázalo se, že

44



spousta lidí je oceňuje jako prvek, který jim indi-
kuje nějakou liturgickou událost. Zároveň je to
pro ně i trochu historická sonda.

Konzultovala jsi svoji koncepci s teology
a dalšími odborníky? Zohlednila jsi ve
svém řešení nějak liturgický význam?
Hodně jsme o tomdebatovali s tátou [farářMar-
tin Horák z FS Brno II, pozn. red.], spojila jsem
se i s několika dalšími lidmi, třeba s paní Bat-
lovou [Noemi Batlová, pastorační pracovnice
ve FS Olomouc], která taláry sama spoustu let
šila. Ta přesně znala parametry a věděla, co jak
má být. Řekla mi i hodně detailů a zajímavostí.
Za dalšími odborníky jsem nešla. Udělala jsem
si rešerši, abych měla na čem stabilně stát, ale
nevyhledávala jsem komplikace.

Probírala jsi v průběhu výroby s faráři,
jak se jim talár nosí a co je třeba ještě
vylepšit?
Ano. I to, co vzniklo, jsou pořád jen makety
a bude třeba ještě několik dalších úprav. Mám
celou řadu podnětů, které bych chtěla vzít
v úvahu. Zároveň se mi zdá, že každý talár je
trošku jiný podle toho, jaký farář jej nosí a jaké
má potřeby. Proto bych si přála, aby byl prostor
i pro nějaké individuální úpravy.

Původní střih talárů vznikal v době, kdy
směli být ordinováni pouze muži. Už
70 let máme ale i farářky. Ty to
zohledňuješ dámským střihem taláru,
který jsi vytvořila. Co tě k tomu vedlo?
Díky tomu, žemojemáma [Gabriela Horáková,
vojenská kaplanka] je farářka a většina duchov-
ních, se kterými jsem si blízká, jsou ženy, uvě-
domuju si, že i pro ně je důležité, jak vypadají.
Koneckonců jako pro všechny.Myslím, že střih
taláru ženskému tělu často nesedne. Talár má
tělodourčitémíryneutralizovat, zahalit je.Para-
doxně ale kombinace s typem těla, který střihu
dobře nepadne, naopak ty „nežádoucí“ části
těla zvýrazní. Ve výsledku pak takový člověk
vypadá nedobře a zároveň nedůstojně. Připadá

mi, že farářky to mají v naší církvi pořád ještě
těžší, a tak jsem tímhle způsobem chtěla trochu
dopomoct tomu, aby se cítily líp. Přiznám se,
že pro mě bylo zábavnější vytvářet právě dám-
ský talár. Pracovala jsem s ženskou postavou
a s tím, co v takovém rouchu potřebuje. Zamě-
řila jsemsena to, jak zvýraznit tyhezkéčásti těla
elegantním způsobem, takže střih dává důraz
na ramena, je upnutý kolemkrku, hezky tvaruje
záda a lopatky. Silueta je pořád rouchovitá, ale
má to šmrnc.

faráři Saša Jacobea a Jordan Tomeš v novém

taláru

Bude tvůj střih slušet každému typu
postavy?
Myslím, že bude. Já si k tomu trochu dopomá-
hám tím, že oba střihy mají vycpaná ramena,
takže postavu opticky narovnávají. Namísto
toho, abych se věnovala obtahování partií, které
můžou být problematické, jsem se zaměřila na
zvýraznění těch částí těla, které jsou na každé
postavě hezké. Od hrudníku dolů je talár ◮
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volnější, takže zahaluje vše, co by jeho nositel
případně chtěl schovat.

Vnímání taláru se napříč církevním
prostředím liší. Pro některé je to oděv,
který odlišuje předsedajícího (má
liturgický význam), pro jiné „stavovská
záležitost“, která vyjadřuje příslušnost
k farářské profesi. Jaký význam má talár
pro tebe?
Tím, že jsem z farářské rodiny, mám myslím
spoustu prvků z církevního nebo liturgického
prostředí zevšednělých. Proto proměmámno-
hem menší význam i talár. Vnímám ho prostě
jako uniformu svých rodičů, trošku jako „mon-
térky na kazatelnu“.

V rozhovoru pro Czech Design uvádíš,
že esteticky ses inspirovala třeba filmy
Matrix či Hvězdné války. Proč jsi čerpala
zrovna zde?
Já jsemna tomvyrostla. Protagonisté těchfilmů
jsou promě popkulturní ikony. Róby princezny
Padmé z Hvězdných válek mě vždycky fascino-
valy. Už jako dítě jsem vnímala, že z ní vyzařuje
síla, ale i jemnost. V Matrixu je to podobně –
Neo je taky obrněná křehká duše. Tu kombinaci
jsem chtěla nějak vnést i do návrhu.

Nevytváří taková estetika význam, že je
farář „(akční) hrdina“, nestaví ho to na
piedestal?
Nejdemi o to vyzdvihovat faráře nad lidi, ale tu
jejich roli chápu jako něco fascinujícího. Chtěla
jsem je docenit a dát jim tuhle neviditelnou –
i když vlastně viditelnou – zbraň v podobě jejich
dobréhopocitu.Navíc zrovnanašiproměobčas
trochu hrdinové takovýho filmu mýho života
jsou.

Využila jsi i jiných inspiračních zdrojů
než z oblasti pop-kultury?
Od paní Batlové jsem si odvezla její staré taláry,
které mi posloužily jako východisko pro střihy.
Taky jsem se inspirovala kolekcí od Balenciagy,

která v r. 2020 vydala zimní kolekci, plnou
střihů, které jsou původně v podstatě taláry.
A čerpala jsem inspiraci i u oděvů různých řehol-
ních řádů a římskokatolických kněží.

Jak ses na přípravu střihu talárů
připravovala? Zajímala ses třeba o to,
jakým způsobem se dnes liturgické
oděvy tvoří v jiných církvích?
Nějaké taláry jiných církví jsem si prohlížela,
ale vlastně spíš okrajově. Na celou práci jsem
měla jeden semestr, takže na rešerši byl jen asi
měsíc času, pak už se muselo začít něco dít. Já
jsem si vytyčila, že chci dělat talár pro naši cír-
kev, takže jsem se potom spíš zabývala tím, jak
se taláry dělaly a proměňovaly u nás. Dřív bylo
třebaběžné, žeměli faráři jedenzimní, kabátový
talár, a jeden odlehčený.

Zamýšlela ses nad případnou
variabilitou oděvu, aby bylo možné např.
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reflektovat liturgické období nebo
příležitost? Proč ses nakonec rozhodla
pro tradiční černou?
Bylo mi řečeno, že bez černé to nepůjde. Exis-
tuje usnesení synodu, které předepisuje, jak
má talár vypadat. Jsou tam asi tři hlavní para-
metry, které má splňovat: být volný, zřasený
a černý. Nad tou barevností jsem přemýšlela,
ale potomse to celé zjednodušilo do toho výsled-
ného vzhledu. Čas na práci jsem si rozvrhla tak,
abych stihla do detailů to, co šlo, a všechno, co
by byl risk, jsem raději odsunula stranou.

Jak dlouho příprava návrhu trvala? A jak
dlouho trvala výroba „prototypu“?
Výroba byla velmi rychlá! Náš ateliér spolupra-
cuje s jednou švadlenou, a ta má zlaté ruce.
Myslím, že to celé zvládla asi za dva dny. Pravdě-
podobně vůbec nespala, protože to bylo hodně
na knop (usmívá se). Proces navrhování trval
tři až čtyři měsíce. Byla to práce na plný úvazek,
sedm dní v týdnu.

Co bylo v průběhu tvorby nejtěžší?
Dlouho jsem bojovala s tím, jestli dělám něco,
co někdo vůbec potřebuje. To byla otázka, kte-
rou jsem si pokládala opakovaně. Vždycky jsem
se uklidňovala tím, že se jen snažím otevřít dis-
kusi, ne narativ sama změnit. Jen se skrze svůj
návrhptám: Je to, comáme, tonejlepší, comůže
být, nebo se dá něco dělat líp? I kdybychomudě-
lali na stávajícím taláru jen dvě drobné změny,
je to posun.
Taky jsem bojovala s tím, jak talár udělat

moderně, ale přitom tradičně. To území, na kte-
rém jsem semohla pohybovat, bylo hodněmalé.
Zároveň jsem si mohla dovolit vlastně cokoliv.
Byl to takový podivný paradox a dilema.

Jaké jsou největší inovace tvého návrhu
oproti původnímu taláru?
Vyměnila jsem řasení za sklady. Výsledkem je,
že střih jinak sochá tělo. Původní střih je takový,
že se do něj vejde každý, vždycky a se vším. Ten
můj bere tělo víc v potaz a musí se opravdu

šít na míru. O to líp v něm ale člověk vypadá.
Taky jsem vyměnila původní límec za stojáček.
Ale největší inovace je asi rozdělení na dámský
a pánský střih.

Jaký materiál jsi pro svůj návrh použila
a proč?
Vybrala jsem si stoprocentní vlnu, i když mým
snem je kombinace vlny a hedvábí. Nesehnala
jsem bohužel dodavatele. Finální volba tedy
padla na tence tkanou vlnu bez jakýchkoliv pří-
měsí. Je příjemná na dotek a dostatečně tenká
pro všechny sklady a vrstvení ve střihu.Zároveň
hřeje, je kvalitní a splývavá.

selfie autorky z ateliéru

Některým lidem se nelíbila stylizace
modelů na promo fotkách tvých talárů.
Působí dojmem, jako by chtěli v taláru
vypadat „cool“, jeden navíc kouří. Není
to vzhledem k liturgické funkci taláru
nedůstojné?
Vtip je v tom, že to vůbec nebyl záměr. To focení
trvalo úmorně dlouho amůj kamarád si chtěl◮
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prostě dát pauzu na cigaretu. Ta fotka mi para-
doxně přijde nejikoničtější ze všech. Hlavně
proto, že se to reálně děje. Když člověk přijede
na nějaké setkání, za kostelem potká faráře, co
si zapálí. Proto myslím, že to nedůstojné není.
To focení probíhalo v době, kdy ještě nebylo
vůbec jisté, jestli s tím talárem půjde něco dělat.
Uvědomovala jsem si, že dokudmůj střih nemá
nálepku oficiálního liturgického roucha, je to
pořád jen design oděvů. Proto mi celá diskuse,
která se kolem té fotky strhla, připadala spíš
zábavná, nebrala jsem si to jakkoli osobně. Ale
při druhém focení jsme taláry fotili přímo na
farářích, abychom lépe zprostředkovali vizi rou-
cha v určeném prostředí.

Máš od duchovních nějaké ohlasy? Vítají
tvůj návrh, anebo jsou spíš skeptičtí?
Je to směsice. Myslím, že farářky v mém okolí
jsou více méně všechny pro. Po tom, co vyšel
můj rozhovor v CzechDesignu, přicházejí další
ohlasy a většina z nich je pozitivní. Dobrý ohlas
ale neznamená, že si to ten člověk pořídí. Vím
samozřejmě i o skeptických hlasech. Ráda si
vyslechnu všechny podněty i protiargumenty,
takže je dobře, že zaznívají.

Jaké výhrady od farářů přicházejí?
Většina z negativních ohlasů nebyla přímá kon-
frontace, spíš kemně občas něco dopluje. Vím,
že se objevil problém s tím, že je to upnu-
tější střih. Jenže střih, který je obtáhlejší na
správnýchmístech, je lepší než pytlovitost. Pro
některé lidi je nový střih moc vzdálený od toho
klasického.Nikdomi ale přímoneřekl, že by ten
střih byl ošklivý. Jsou to spíš věci technického
rázu, třebamocknoflíkůnebopříliš vysoký líme-
ček. To všechno chci ještě upravovat.

Plánuješ, že by tvůj návrh našel
komerční využití, tj. že by se začal
vyrábět?
Ano.Moc bych si přála, aby se to podařilo. To by
promě byla velká pocta. Byla bych ráda, kdyby

to nějak zůstalo v mých rukou, protože je to
takové moje dítě. Chci mít pod kontrolou, jak
to bude vypadat.

Svůj návrh jsi v dubnu představila
i synodní radě. Jak na něj reagovala?
To byla velmimilá zkušenost! Vlastněmi připa-
dalo, že jsem ani nemusela nic vyjednávat nebo
obhajovat, byli zkrátka pro. Ten design lze pova-
žovat za oficiálně schválený. Teď jde o to vyřešit
funkčním způsobem produkční systém, přispí-
vání apod.

Připouštíš možnost, že by se tvůj střih
taláru ještě za provozu nějak vyvíjel?
Stoprocentně. Myslím, že zhruba prvních
pět kusů budou takové první vlaštovky, které
budeme na základě zpětné vazby ještě ladit.
Vůbec bych si netroufla říct, že je to hotový střih.
Myslím, že je to na dlouho, ale o to mám větší
chuť se do toho pustit, protože i já sama se při
tom hodně naučím.

Není vlastně na místě otevřít v církvi
širší debatu o funkci a symbolice taláru
třeba i proto, že máme tendenci
sklouzávat k právě k symbolice identity
či církevní příslušnosti, a s těmi
liturgickými významy neumíme tolik
pracovat?
Určitě. Zajímalo by mě, jaké možnosti by byly
ve hře. Změnit talár je jednoduché v tom, že
je to viditelná, hmatatelná věc. Jakákoliv jiná
změna v církvi bude mnohem složitější. Záro-
veň si myslím, že proces změny často funguje
jako řetězová reakce. Byla bych hodně vděčná,
kdybychom začali otevírat i další věci a ptát se,
comůžeme v církvi dělat jinak, aby nám to lépe
sedělo. Důležité přitom je každou změnu, i ten
talár, do hloubky promýšlet, abychom věděli,
proč ji děláme, a byli si jistí, že je to změna k lep-
šímu.

Adéla Rozbořilová, foto: archiv respondentky
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SPOLEČENSTVÍ KAZATELNY A STOLU PÁNĚ

Leuenberská konkordie ukázala, že
věroučné rozdíly nemusejí rozdělovat
Evangelické církve jsou společně na cestě již 50 let

Psal se březen 1973. Práce nad teolo-
gickým textem, který má vést církve
různých evangelických tradic k sobě
blíže, byly dokončeny. Před konferenč-
ním střediskem Leuenberg se dvacítka
mužů středního věku ještě shromáždila
ke společné fotografii, ačkoliv většina
účastníků už odjela. V této chvíli ještě
nikdo netuší, jaký význam onen doku-
ment, Leuenberská konkordie, bude
mít.

Cestování napříč Evropou bylo v sedmdesátých
letech ještě ztíženo železnou oponou. V zápise
se v seznamu 45 přítomných delegátů objevuje
jen jediné jméno zČeskoslovenska, jméno gene-
rálního biskupa prof. Dr. JanaMichalka ze Slo-
venské církve a. v., zatímco mezi omluvenými
byli jak delegát Českobratrské církve evange-
lické, farář Jan Amos Dvořáček, tak biskup
Reformované církve na SlovenskuDr. Emerich
Varga. Ani jeden z nich tak nemohl hlasovat
o konečném znění dokumentu, ale přes nepří-
tomnost byli povoláni do výboru, jenž měl sle-
dovat a organizovat pokračování dialogu.
V měsících a letech předtím se účastníci

museli shodnout na klíčových tématech a způ-
sobu jednání. Práce na textu probíhala v němec-
kém jazyce a bylo potřeba upřesnit mnoho
detailů a formulací. Také o titulu dokumentu
se v zápisech objevuje úvaha, že konkordie je
sice velmi starobylé slovo, odkazuje však lati-
nou na církevní tradici, vyjadřuje dohodu, ale
v jednotlivých částech slova také společenství
(noc = spolu) a vůli k němu (cor/cordis = srdce).

Text konkordie konstatuje, že věroučná
odsouzení z doby reformace už se dnešních
evangelických církví netýkají, věroučné roz-
díly tudíž nemusejí církve rozdělovat. Vlastní
důrazymají luteráni a reformovaní např. v teolo-
gii večeře Páně, v ospravedlnění pouhoumilostí
anebo v predestinaci. Že soužití různých protes-
tantských konfesí je možné, předváděly už více
než 100 let spojené (unionované) církve, jejichž

účastníci konference v Leuenbergu (1973)

vznik byl ovšem většinou výsledkem politické
snahy a teologická argumentace zůstala druho-
řadá. Příkladem může být Českobratrská cír-
kev evangelická, která vznikla zároveň s čes-
koslovenským státem. Svým jménem ovšem
vnášela ČCE českobratrskou tradici silněji do
povědomí, a tak není divu, že Leuenberská kon-
kordie uvádí hned ve svém prvním odstavci
také tradice rané reformace (valdenské a česko-
bratrské), odkazující tak na ještě větší pestrost
evropského protestantismu. ◮

49



Ačkoliv se Leuenberská konkordie řadí
svými 49 články k ekumenickým dokumentům
spíšemenšího rozsahu,má dnes pozoruhodné
důsledky. Konkordie používá ve své čtvrté části
pojem církevní společenství (Kirchengemein-
schaft / churchcommunion), cožprozúčastněné
církve prostě deklaruje, navíc ale žádá církve
o realizaci společenství. V následujících letech
probíhaly teologické rozhovory, které přinesly
řadu významných dokumentů jako např. Cír-
kev Ježíše Krista (DieKirche Jesu Christi, 1994)
o evangelické ekleziologii anebo Církevní spole-
čenství (Church communion, 2018).
K realizaci církevního společenství patří rov-

něž společné bohoslužby. Leuenberské církve
slaví večeřiPáněspolečně,přestože rozdílyv teo-
logii a praxi jsou stále veliké. Navzájem uzná-
vají ordinaci duchovních, což umožňuje faráři
jedné církve vést bohoslužby i v jiné. Od deva-
desátých let minulého století se proto klade
větší důraz na regionální spolupráci. Český pro-
fesor evangelické teologie Pavel Filipi, který
byl tehdy v exekutivním výboru Leuenberského
společenství, dal v domovském Česku popud
k založení Českého leuenberského synodu, jenž
tehdy sdružoval šest církví v ČR (poté, co se Jed-
nota bratrská distancovala od české ekumeny,
už jen pět). Z jeho iniciativy byly rovněž některé
výsledky leuenberských věroučných rozhovorů
přeloženy do češtiny.
Každé valné shromáždění přinese novinky

pro církevní společenství. Tak ze shromáž-
dění 2001 v Belfastu vzešel nový název této
ekumenické iniciativy: Společenství evangelic-
kých církví v Evropě (v Česku též známo
pod německém jménemGemeinschaft Evange-
lischer Kirchen in Europa – GEKE). Zároveň
toto shromáždění vyzvalo, aby GEKE předsta-
vilo svědectví evangelických církví evropské
veřejnosti. Po valném shromáždění 2018 vBasi-
leji získalo církevní společenství právní subjek-
tivitu a pevné sídlo ve Vídni. Nyní je skutečně
ekumenickou organizací, což umožňuje další
způsoby jednání, např. vůči Radě Evropy ve
Štrasburku.

Leuenberskou konkordii podepsalo do dneš-
ního dne 111 církví, v důsledku spojení růz-
ného typu má GEKE dnes 95 členských církví.
Během několika desetiletí se osvědčilo pojetí
církevního společenství, a to obzvlášť svou spe-
cifickou kulturou, která se nesnaží rozdíly mezi
církvemi překlenout málo říkajícími konsen-
zuálními formulacemi. Typický je naopak tzv.
diferencovaný konsenzus, tedy přesný popis
rozdílů, ale zároveň rozbor, jak podstatné které
rozdíly jsou. Jakkoliv tedy evangelické církve
v Evropě nemají nutně být církev jedna, roz-
hodně jsou společenství. Je otázka pro širší eku-
menu, zda GEKE nemůže být modelem pro jed-
notu křesťanů. Aktuálně vede GEKE oficiální
dialog s římskokatolickým vatikánským dikas-
teriem pro podporu jednoty křesťanů.

účastníci konference v Debrecenu (11. 3. 2023)

Blíží se další valné shromážděníGEKE,které
se uskuteční v létě 2024 vměstě Sibiu vRumun-
sku. Několik studijních skupin aktuálně dokon-
čuje svoji práci podle zadání z Basileje. Jedna
z konzultací se zabývala praxí a teologií večeře
Páně. V této pracovní skupině spolupracovalmj.
Ondřej Titěra, člen synodní rady ČCE. Aktuál-
ní etická témata se týkají genderu a sexua-
lity anebo demokracie jako výzvy pro církve
a společnost. V prvním případě se vypracuje
rozsáhlý studijní dokument, jenž má pomoci
tato citlivá témata probírat v členských církvích.
Církev a demokracie diskutují regionální sku-
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piny GEKE a také ČCE zde přispěla svými zku-
šenostmi z České republiky. Aktuálně nepro-
bíhá žádný věroučný rozhovor. Začal proces
snázvemChristlicheRede vonGott (Křesťanská
řeč o Bohu), ze kterého však nyní vznikne „jen“
studijní text.
V březnu 2023 se konala konference k výročí

v Debrecínu v Maďarsku. Biskup maďarské
luterské církve Tamás Fabiny při té příležitosti
připomněl, jak dobře vyzdvihuje příběh učed-
níků na cestě do Emaus Leuenberské společen-

ství: Jedná se o společnou cestu, kde jsou učed-
níci (církve) v dialogu. Ježíš jde s nimi, i když
ho hned nepoznají. Zásadní je lámání chleba,
přičemžučedníci hodnotí předchozí cestu slovy:
„Což nám srdce nehořelo, když s námi na cestě
mluvil?“ Právě tento zápal pro společnou teo-
logii vyjadřuje jméno oslaveného dokumentu:
konkordie.

Oliver Engelhardt, referent pro mezicírkevní

vztahy, ústředí GEKE, foto: GEKE

EKOLOGIE

I naše planeta má svůj svátek
Den Země jako přijetí odpovědnosti

Dnes si každou chvíli připomínáme
den někoho či něčeho – Den matek,
Den zamilovaných, Den stromů, Den
boje proti té či které nemoci, také
Den bez aut atd. Pokud se tato praxe
nestane pouhou rutinou a příležitostí
„si povyrazit“, může být dobrou při-
pomínkou toho, o co máme usilovat
a za co všechno můžeme a máme být
vděčni. Den Země se slaví od roku 1970.
V té době si lidé začali uvědomovat to,
co už dlouho předtím vyjádřil Mahát-
ma Gándhí, totiž že náš časný domov,
planeta Země, je sice dost bohatý
pro potřeby všech lidí, nikoli však pro
jejich chamtivost. Jinými slovy, mezi
moudrými a zodpovědnými lidmi se
rozšířilo povědomí omezenosti zem-
ských zdrojů.

Myšlenka slavit Den Země vznikla a byla
uskutečněna nejprve v USA. Nejznámějšími
jejími nositeli byli demokratický senátor Gay-
lord Nelson (1916–2005) a humanista a pub-

licista John McConnell (1915–2012). Oba si
uvědomovali, že pro Den Země je nejvhod-
nější jarní období, kdy se příroda probouzí
k novému životu.McConnell byl pro samý začá-
tek jara, kdyZeměprochází Jarnímbodem, tedy
20. nebo 21. březen. Gaylord Nelson chtěl pře-
devším oslovit studenty amerických vysokých
škol, a vzhledem k organizaci akademického
roku 1970 zvolil 22. duben. I když McConnel-
lův návrh podpořili generální tajemník OSN
U Thant a pozdější prezident Spojených států
Gerald Ford, pro Den Země se vžil dubnový ter-
mín.
John McConnell se hlásil k odkazu svého

otce, výrazného evangelikálně orientovaného
kazatele, a v jeho duchu chce evangelium pro-
mítnout do životní praxe v celé šíři, tedy jím
řešit i problémy lidí a celé Země. Stojí pevně
na křesťanské půdě, nicméně považuje spolu-
práci různých náboženství a vůbec všech lidí,
kteří si ohrožení Země uvědomují, za nezbyt-
nouazároveňzavšeobecněobohacující.Ačsám
nebyl politik, neváhal se s výzvami kpéči oZemi
a k odpovědnosti za ni na politiky obracet. ◮
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V některých křesťanských kruzích stále pře-
trvává podivná představa, že starost o Zemi,
vyjádřená i slavením Dne Země, je cosi pohan-
ského. Křesťan McConnell svými myšlenkami
i činy však ukazuje, že péče o Boží stvořitelské
dílo neoddělitelně patří ke křesťanskému životu,
že jít za Kristem znamená umět Boží dary sdílet
s druhými, k čemuž je nutná láska i rozumové
poznání.
V naší zemi se veřejně o problematice život-

ního prostředí začalo mluvit až po r. 1989.
Přestože mezi těmi, kdo se výrazně angažovali
ve prospěch životního prostředí, byli velkou
měrou zastoupeni křesťané amnozí další se do
křesťanských kruhů dívali s nadějemi a očeká-
vali odtud podporu, do správy či vedení křesťan-
ských církví úvahy o odpovědnosti za stvoření
pronikaly poměrně pomalu. Vděčná vzpomínka
rozhodněpatří prof.ThDr. JanuHellerovi, který
jako hluboce fundovaný teolog naši odpověd-
nost za svět srozumitelně v kázáních, přednáš-
kách, rozhovorech i publikovaných textech zdů-
razňoval. Stál při založení Ekologické sekce
České křesťanské akademie, na jejíž činnosti se
spolu s katolickým morálním teologem ThDr.
Otou Mádrem výrazně podílel. Nedlouho po
roce 2000, po dohodě s prezidentemČKA prof.
PhDr. Tomášem Halíkem, začala Ekologická
sekce připravovat v kostele Nejsvětějšího Salvá-
tora ekumenické bohoslužby ke Dni Země.
Dnes křesťanské církve běžně Den Země při-

jímají jako pozvání k díkům za náš pozemský
domov, který je přes všechno viditelné i nevidi-
telné zlo prostorem úžasných zázraků – života

a lásky, a jako připomenutí odpovědnosti, kte-
rou zde na planetě Zemimáme.

Nedlouho před letošním Dnem Země při-
šla na knižní trh sympatická kniha rozhovorů
Lukáše Senfta s katolickým knězem a přírodo-
vědcem RNDr. Matúšem Kocianem Žehnám
veškeré Boží havěti. Čtenář je zde vtažen do
zcela neoddělitelného uvažování o Stvořiteli
a Zemi, kterou z jeho stvořitelského díla vní-
máme a kde své časné životy prožíváme. A tak
na závěr uveduodtudněkolikmáloMatúšových
slov: „Mám rád tento svět: lidi, zvířata, rost-
liny, Zemi, přírodu i Boha – to ví on. … Náš
pozemský svět je neskutečně krásný. Když jsem
v přírodě, vnímám, že pohled na ni je pozvánka
do ráje. Proto tak těžce nesu, když krása kolem
nás naší vinou nenávratněmizí.“

Jiří Nečas, foto: pexels.com
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MENŠINY

Přetrhnout řetězy
Mezinárodní den Romů 2023 v Brně

Ve dnech 13. 4. – 15. 4. 2023 se v Brně
na několika místech slavil Meziná-
rodní den Romů. Poprvé se v ČR tento
významný den slavil v roce 2001.

Ve čtvrtek se zahájily oslavy již tradičním stuž-
kováním Stromu tolerance v parku Lužánky.
Zbytek odpoledne byl věnován komunitnímu
programu pro rodiny s dětmi v areálu Hvěz-
dička, komentované prohlídce stálé expozice
a také výstavě vMuzeu romské kultury. Večer se
promítal dokument Pongo Calling, který zachy-
cuje život českých Romů v Anglii. Po filmu byla
ještědiskuses režiséremfilmuavečer seukončil
romskou party, na níž hrál Triangl band z Pře-
rova.

Páteční program ovlivnil déšť. Z důvodu nad-
průměrných srážek se nemohl konat Průvod
romské hrdosti, což byla velká škoda. Lidé se
shromáždily v prostorách Muzea romské kul-
tury, kde k tanci a poslechu hrála kapelaMištes
a vystoupily taneční souboryPirošRouža, Salut
Roma, Gitane Roma a Lačo jilo. Vše již směřo-
valo k velkému finále.

Večer pak se konal k oslavám tohoto svátku
koncert v brněnské káznici. Na začátku pro-
mluvila ředitelka Muzea romské kultury Jana
Horváthová, která připomněla historii vzniku

tohoto dne. Poté již začal dlouho očekávaný
koncert slovenské kapely Manuša a svitav-
ské skupiny Točkolotoč. Manuša zahrála rom-
ské písně středoevropského regionu, zpěvačka
Júlia Kozáková sáhla s něžným smutkem svého
hlasu do hlubin romské lidové tvorby. Jemnost
smutku a stesku střídal čardáš. Kdo byl pří-
tomen, byl hluboce zasažen. Večer vyvrcholil
koncertem skupiny Točkolotoč, která kytaro-
vou famózností a excelencí mandolíny rozpo-
hybovala i stoleté kamenné stěny bývalé věz-
nice. Dá se symbolicky říci, že vězeňské řetězy
toho večera pukaly. Dokonce i evangelický
farářMikuláš Vymětal rozpohyboval své tělo do
tanečních pohybů.
Sobota. Ekumenické bohoslužby v prosto-

rách brněnské káznice za Romy a Sinty, oběti
holocaustu. Ty společně sloužili Jan Hanák
(ŘKC), Pavel Dirda (Armáda spásy), Mikuláš
Vymětal (ČCE) a Světluše Košíčková (CČSH).
Bohoslužeb se zúčastnilo asi 30 lidí a o hudební
doprovodsepostaralDavidDirdasdalšími rom-
skýmimuzikanty. V kázáních, zpěvech, modlit-
bách a prosbách se lidská srdce otvírala k lidem
a k Bohu, který lidstvo učinil jako jedno spole-
čenství.
Mezi modlitbami vzpomněla paní farářka

Košíčková na svou tetu, která v padesátých
letech 20. století strávila čas v tomto vězení.
V symbolickém obřadu zapálení svíček byli
kromě obětí holocaustu zmíněni také lidé, kteří
byli v této káznici za komunismupopraveni; jed-
nalo se o 11 lidí. Připomenut byl také životní
příběh nadějného romského filmaře Robina
Strii, který nedávno předčasně zemřel. Boho-
služby byla zakončeny áronským požehnáním.
Tak tedy opět za rok.

Marek Janás a Mikuláš Vymětal, foto:

Vladimír Vala
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RECENZE

Životní cesta ve vděčnosti za víru
Vojen Syrovátka se ohlíží zpět

„Po celou tu dobu jsem svou širokou
životní cestu naplňoval řadou čin-

ností.“ Takuzavírá svoje vzpomínky farářVojen
Syrovátka. A je to fakt. Se svým Pohledem zpět
(Eman 2021) přiložil další svazek do rozšiřující
se knihovničky biografií evangelických farářů,
svých přátel a spolužáků zKomenského evange-
lickébohoslovecké fakulty,SvatoplukaKaráska,
Miloše Rejchrta a Tomáše Bíska. K biografiím
farářů na pomezí oficiální církve a disentu
můžeme připočítat ještě vzpomínky Alfréda
Kocába Cestou necestou, deníkové paměti
Jakuba S. Trojana Rozhovory s pamětí I a II
aDlouhý běh Jana Šimsy, sestavený jeho ženou
Milenou.
Všimněme si, že biografických publi-

kací z jiných farářských kruhů ČCE máme
poskrovnu. Je logické, že velké pozornosti
se dostává uzlovým bodům nejen evangelic-
kých dějin: evangelické brigády, pražské jaro,
Charta 77, listopad 1989. Obzvlášť zajímavé je
to však především tam, kde se jednotlivé osudy
rozbíhají.
A právě tadyVojenSyrovátka představuje ori-

ginální příběh. Byť pokřtěn, vyrostl v prostředí
mimo církevní praxi. Jeho otec byl protifašis-
tickýodbojář zadruhé světovéválkyaantikomu-
nistický odbojář po jejím skončení. V důsledku
tohood roku1949do roku1963prošel několika
komunistickými kriminály. Vojena se sestrou
v této době vychovávala sama matka. Jakožto
dcera bohatého předúnorového podnikatele
a manželka politického vězně dřela v nuzných
zaměstnáních. Syrovátkova rodina byla přímo
pod koly totalitní mašinérie. Farář Syrovátka
tu dobu popisuje bez příkras, ale zároveň bez
záště – citlivě, a přitomaž věcně. Právě tato část

knihy je obzvláště silná. Silný je také popis hle-
dání chybějící otcovské autority, které homimo
jiné nakonec – snad zde neinterpretuji příliš své-
volně – dovede až do prostředí evangelickémlá-
deže. Zde jmenujme postavy ZdeňkaMatějčka
a farářů Miroslava Krejčího, „Bláži“ Šourka
a Miroslava Heryána. Každý z nich v určitou
chvíli otevřel nový směr, který s dalšími vlivy
vyústil v to, že se Vojen Syrovátka stal farářem.

Kniha vzpomínek umožňuje sledovat určité
kontinuity a linie, které se v životě vzpomínají-
cího táhnou a spojují. Dvěmi ze Syrovátkových
pamětí vystupují zvláště silně. Jednak je to řek-
něme linka sociálně-zdravotní. V důsledku
otcova věznění mladý Vojen vyrůstal sice
v rodině velmi podnikavých a vzdělaných lidí,
přitom ale v nuzných sociálních poměrech.
Matka pracovala i ve třech zaměstnáních najed-
nou. Byt sdíleli s rodinou estébáka. Vojen brzy
nastoupil do učení a pak do zaměstnání v elek-
trotechnické dílně, sousedící s bytem zasloužilé
prostitutky. Později s bývalými politickými
vězni a vyloučenými právníky a profesory praco-
val na injektáži vodních staveb. Poznal těžké
sociální poměry a získal bohaté zkušenosti
s nemocničnímprostředím:Rok bydlel (ne jako
pacient) v dětské psychiatrické léčebně, kde se
setkával s psychologem Zdeňkem Matějčkem.
Část vojny strávil jako pacient i jako sanitář
v nemocnici. Dlouhé měsíce se v nemocnici
a lázních léčil a rehabilitoval po zlomeninědolní
končetiny při havárii namotorce (když vezl sva-
činu evangelickým brigádníkům).
Druhou linii jsem naznačil citací v nad-

pisu, týká se připravenosti poctivě pracovat.
I zde vychází Syrovátka z rodového prakticko-
ideového zakotvení. Píše o otcově „masarykov-
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ském životním zaměření, k němuž patřil i důraz
na poctivou práci“. Tento návyk z rodiny přejal
a jak jsme viděli, nezdráhal se pracovat ve velmi
rozdílných prostředích. Spolu s kolegou Janem
Kellerem patřil k dlouholetým organizátorům
evangelických brigád. Společně také zakoupili
statekZbytov,naněmžse setkávala evangelická
mládež.
Obě linky, pečující i pracovní, vlastně spo-

lečně s francouzskou (ve Francii studoval a udr-
žoval kontakty), se po listopadu 1989 spojily
při stavbě střediska Diakonie ve Dvoře Krá-
lové a rozvoji diakonické práce tamtéž i na ce-
locírkevní úrovni. Ze stejných kořenů rostla
i pomoc při povodních, jíž se také výrazně
organizačně účastnil. Vyrostla živelně (jako ta
potopa) v církvi a potom institučně zakotvila
v Diakonii. Podobný proces v posledním roce
pozorujeme při pomoci lidem, přicházejícím
zUkrajiny.
Syrovátkovy paměti se čtou jedním dechem.

Delší dech, jak vyplývá z logiky žánru, vyža-
duje poslední třetina knihy s názvem „Názory“,
sestávající z kázání, článkůadalších textů.Co je
třeba ještě vyzdvihnout a co není v evangelické
knižní produkci úplně samozřejmé, je forma.
Kniha vypadá hezky! A to jak díky ilustraci

Zdeňka Šorma na obálce, tak díky bohatství
fotografií a přehlednému členění. Díky Ema-
novi za to.

Vojen Syrovátka píše, že se stal farářem „ve
vděčnosti za víru“. Mymůžeme s vděčností číst,
kudy ho vedla.

Michael Pfann, redakčně kráceno

Vojen Syrovátka: Pohled zpět. Praha,

Eman 2021, 336 s.

RECENZE

Farářem snadno a rychle?
Všechny příběhy provází hledání a pochybnosti

Jak semá člověk stát správným farářem?Lze
zachytit univerzální cestu k ordinaci a ke

službě ve sboru? Předává se farářské „řemeslo“
v rodině, nebo je naopak nejlepší k němu dojít
z mimocírkevního prostředí? Kniha Jak se dělá
farář/ka: 12 příběhů ze života, sestavená Zvo-
nimírem Šormem, na žádnou z těchto otázek
nedává jednoznačnou odpověď, naopak, zdá

se, že existenci takto jednoznačných odpovědí
odmítá.
Názvu navzdory tu nejde o návod ani o nábo-

rovou brožuru na teologickou fakultu. Místo
toho knížka nabízí osobní příběhy, vyprávěné
pestrou skupinou dvanácti můžu a žen. Nej-
starší z nich se narodil za druhé světové války
(1940), nejmladší až těsně před sametovou ◮
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revolucí (1988). Jedni si tak cestu k farářskému
povolání hledali v průběhu šedesátých let, jiní
za normalizace amnozí další až v letech devade-
sátých i zcela nedávných. Někteří se narodili do
farářských rodin, jiní pocházejí z mimocírkev-
ního prostředí amnohdy prošli řadou nábožen-
ských směrů a církví, než zakotvili právě v ČCE.
Většina vyzkoušela dobrovolně i pod tlakem
minulého režimu jiné studijní obory a zaměst-
nání. Pestrost jednotlivých lidských příběhů
nabízí nakonec kniha i svou formou – toho, kdo
ji dočte do konce, čeká místo posledního textu
komiks.

Jestli tyto příběhy přece jen něco spojuje,
pak především to, že žádná cesta nepůsobí jed-
noduše a přímočaře. Ve vyprávění opakovaně
probleskují ti, kteří našim farářům cestu pomá-
hali hledat a kteří už sami vyprávět nemohou –
Sváťa Karásek, AmedeoMolnár či Ladislav Hej-
dánek i další, méně zvučných jmen. Všechny
příběhy jsou zcela otevřeně provázeny hledá-

ním a pochybnostmi, a to jak na cestě k víře
a ordinaci, tak i v samotném výkonu povo-
lání.Nemusí přitom jít ohlubokouexistenciální
pochybnost, ale o otázky mnohem praktičtěj-
šího rázu. Jak napsat kázání, aby mělo úroveň
a hloubku a posluchači přitom nebyli zmatení
nebo znudění? V čem lze dělat kompromisy
s vnějšími okolnostmi, ať už jde o nátlak nor-
malizačníhorežimu,nebomnohemprozaičtější
finanční náklady porevolučního provozu, lhos-
tejnost a vyprazdňování sborů? A pak otázky
vlastní asi každému povolání – jak dělat svou
práci dobře a naplno, a přitom se nezhrou-
tit?
Jednotlivé lidské příběhy mohou jistě pro-

mluvit k čtenáři, který třeba právě zvažuje
nástup na ETF, ale přitom ho svírají pochyb-
nosti. Opravdu chci být farář? Jsem na to
dost zbožný, společenský, intelektuálně orien-
tovaný…?Přesto by však nebylo namístě knihu
redukovat na průvodce pro výběr vysoké školy
a povolání. Přestavuje především lidské a křes-
ťanské svědectví, kterémůže čtenáři představit
jiné příběhy a perspektivy farářů než ty, které
osobně zná. Může ho též inspirovat, jistě ne
k nekritické úctě, ale k respektu i shovívavosti
k některým lidským nedostatkům. Třeba si po
přečtení knihy bude víc vážit i kázání, které ho
zrovna neoslovilo, připadalomumálo nápadité
nebo nepříliš rétoricky zdařilé. A to přinejmen-
ším pro osobní vklad, který za ním stojí.

Eliška Foukalová

Šorm, Zvonimír: Jak se dělá farářk/ka. Praha,

EMAN 2023.
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POSLEDNÍ SLOVO

Je xežrání!

Na konci května bude u nás v Ostravě další
konfirmační slavnost. Moje čtvrtá, a cel-

kem jsem konfirmovala 14 puberťáků. Kolik
jich letos konfirmuji a kolik vykonfirmuji?Dosa-
vadní skóre ze tří slavností je 8/6: osm z nich
se po konfirmací stále vrací do sboru, šest už
jsem dlouho neviděla. Tentokrát to budou dva
kluci a jedna holka. Jsem zvědavá, co s nimi
uděláočekávání rodiny, pozornost celého sboru,
veřejná recitace biblického verše nebo potřá-
sání rukou s každým vycházejícím z kostela. Co
udělají s příručkouDvakrátměř, jednou věř. Prů-
vodce světem víry pro náctileté, kterou používá-
me během konfirmačních setkání? Co udělají
se startér boxem (Bible, zpěvník, letáček 5 %
a hlavu vzhůru a další), který dostali/dostanou
jako dárek od sboru? A co s nimi udělá naše
intenzivní setkávání? Nevím. Ale jsem vděčná
za to, že s nimi mohu trávit kousek jejich času.
Navíc jsou zajímaví, inspirativní anezapomenu-
telní!

Ve zmíněné příručce v rámci kapitoly „Bůh“
je jedna skvělá doporučená aktivita: „Ke kaž-
dému písmenu abecedy zkuste dopsat nějaké

Boží jméno, titul, charakteristiku. Popusťte
uzdu fantazii a nebojte se nových slov!“
Jde z této aktivity vypozorovat, v jakéhoBoha

tito mladí lidé věří. Co je jako první napadlo.
Jestli převažujípozitiva,nebonegativa.Některá
slova by se určitě dala použit při překladu do
moderní češtiny, neboť se nových slov nebáli.
Pro ostravské konfirmandy z let 2012–2023

je tedy Bůhmimo jiné atraktivní, alfa, amazing,
absolutely, autentický, abnormální; boží, bož-
ský; cílevědomý, ctihodný, citlivý, ctěný; čestný,
čistý, čarující; dobromyslný, důležitý, dobro-
srdečný, dětský, darující; enormní, elegantní,
empatický; fantastický, fascinující, filosofický,
fit, fresh; geniální, galantní, gigantický; hustý,
historický, hodný, hospodinský; chvályhodný,
chytrý, chrabrý; inteligentní, impozantní; jiný,
jistota, jedinečný, jediný, jistý; královský, krutý,
konec, kralující, kurážný; laskavý, láskyplný;
milý, moudrý, milostivý, milující, milosrdný,
matoucí; neuvěřitelný, nápaditý, nekonečný,
nejlepší, nadějný; opravdický, obrovský, omega,
o! mega!, obětavý, opatrující, opatřující, otcov-
ský; první, počátek, přející, požehnaný, plno-
mocný; romantický („jinak by nebyla Eva“),
rychlý, razantní, různý, radostný; řvoucí, řeč-
nický, řádící, řádný; speciální, silný, spraved-
livý, srdečný, svatý, starostlivý; školicí, šikovný,
štědrý, šťastný; tázavý, tak akorát, tichý, trpě-
livý, takový; ukázkový, úchvatný, úžasný, utla-
čovaný, ustaraný; výjimečný, vedoucí, velký,
vysoký, vážný, vztah; xežrání,XXXL, xenonový
(„protože září jak xenon“); yes!, yyy…, yummy;
zodpovědný, záštita, zlatý, zábavný, zachránce;
živý, život, žůžový, žíznivý, životodárný.
A jak byste Boha popsali vy?

Ewa Jelinek, foto: ARo
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„Jděte i vy na mou vinici.“ (Mt 20,7) Vinohrady kolem Pavlova.
foto: ARo

Evangelický měsíčník

vydává Českobratrská církev evangelická

REDAKČNÍ RADA
Šéfredaktorka:
Adéla Rozbořilová
Jazyková redaktorka:
Jana Plíšková
členové: Jiří Hoblík, Jiří Hofman,
Jana Hofmanová, Ondřej Kolář,
Jaroslav Pechar, Lenka
Ridzoňová, Adam Šůra

NA OBÁLCE
foto: ARo

REDAKČNÍ UZÁVĚRKA
Uzávěrka červnového čísla
je 21. 5.

BANKOVNÍ SPOJENÍ:
číslo účtu: 179521067/0300
IBAN: CZ93
03000000000179521067

DISTRIBUCE PRO
ZRAKOVĚ POSTIŽENÉ
elektronicky a ve zvukové
podobě: Diakonie ČCE,
Klimentská 18, 110 05
Praha 1, tel.: 222316306,
732324956
e-mail: szp@scps.diakonie.cz

TISKNE
OPUS v.d.i.
Janáčkovo nábřeží 1075/27
150 00 Praha 5

ČASOPIS
(ev. č. MK ČR E810), vychází 12×
ročně, jednotlivá čísla 45 Kč
roční předplatné 450 Kč
do zahraničí 1300 Kč
Informace o předplatném podá,
objednávky rozšiřuje
(i do zahraničí) redakce.

ADRESA REDAKCE
Jungmannova 9, p. p. 466,
111 21 Praha 1,
tel.: 224999236,
e-mail: ceskybratr@e-cirkev.cz,
Facebook: Český bratr,
instagram.com/ceskybratr

www.ceskybratr.cz
– audioverze
– řazení podle rubrik
– verze v PDF ke stažení

V letošním roce se věnujeme tematickému cyklu s názvem Praxe víry. IS
SN

12
11
-6
79
3






